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کاهش نرخ تورم ایران
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تعهدات ارزی تمدید شد
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سرمقاله

ایجاد تعادل در 
عرضه و تقاضای مسکن

مسکن نقش زیادی در سبد 
خانوار دارد.مســکن برای 
برخی اقشــار و مستاجران 
بیش از ۸۰ درصد هزینه های 
خانوار را شامل می شود. بنابراین واضح است که سر 
و سامان دادن به وضعیت بازار مسکن تا حد قابل 
توجهی به کنترل تورم کمــک می کند. از طرف 
دیگر وقتی تولید مسکن بالا رود با توجه به فراگیری 
این بخش به رونق اقتصاد منجر می شــود، باعث 
افزایش اشــتغال و نهایتا رشد سطح رفاه عمومی 
خواهد شد. دولت باید تعادل بین عرضه و تقاضا را 
در بخش مسکن ایجاد کند. از حدود ۱۰ سال قبل 
برآوردهایی صورت گرفت و اعلام شد که لازم است 

سالانه یک میلیون...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن 
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توان شرکت های 
دانش بنیان در حل مسائل 

بزرگ ملی 

طرح های کوتاه مدت التهاب بازار مسکن را کاهش داد 

تداوم  روند کاهشی  قیمت مسکن
صفحه3
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تسهیل  بازارسازی  محصولات  ICT   ایرانی
اجلاس   وزرای   ارتباطات   کشورهای   عضو   اکو   برگزار   شد

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی، گفت: در همه 
استان های کشور، شرکت های دانش بنیان و دیگر 
اجزای زیست بوم نوآوری رشد بسیار خوبی داشته 
و امروز توان حل مسائل بزرگ ملی را پیدا کرده اند. 
دکتر محمدصــادق خیاطیان، رییــس صندوق 
نوآوری در جریان بازدید از ناحیه نوآوری شــریف، 
در نشســت مشــترکی با رییس دانشگاه صنعتی 
شــریف، رییس پارک علم و فنــاوری و همچنین 
رییس صندوق پژوهش و فناوری شریف، به بحث 
و بررســی پیرامون راهکارهای توسعه فعالیت ها و 
جهش تولید شــرکت های دانش بنیان مستقر در 
ناحیه نوآوری شــریف پرداختند. در این نشست 
دکتر خیاطیان ضمن ابراز خرسندی از دستاوردها 
و توانمندی های شــرکت های دانش بنیان و فناور 
مستقر در ناحیه نوآوری شــریف اظهار کرد: امروز 
ناحیه نوآوری شریف به یک زیست بوم مثال زدنی 
در کشور تبدیل شده اســت. دستاوردها و اقدامات 
انجام شده در دو دهه گذشــته در این مرکز، ناحیه 
نوآوری شریف را به مرکزی تبدیل کرده که می تواند 
الگویی برای سایر بخش ها و زیست بوم های نوآوری 
کشور باشد. وی افزود: به نظر می رسد که باید الگوی 
فعالیت ها و کارهای ناحیه نوآوری شریف را به دیگر 
بخش های نوآوری کشور نیز تســری داد. رییس 
صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین گفت: یکی 
از مســائل مهم ما در حوزه برنامه ریزی فناوری، به 
رسمیت شــناختن تنوع پارک های علم و فناوری 
است. با توجه به رشد روزافزون زیست بوم نوآوری 
کشــور، دیگر یک مدل و الگــو از پارک های علم و 
فناوری پاسخگوی نیاز زیســت بوم فناوری کشور 
نیست و باید برنامه ریزی هایی برای ایجاد مدل های 
متنوعی از پارک های علم و فناوری با کارکردهای 

متفاوت را تعریف کنیم... 

اجتماعی

رئیس ســازمان حفاظــت از محیط زیســت، 
تاکید کرد کــه از دید ســازمان پــروژه ای به 
عنوان پتروشــیمی میانکاله وجود نداشــته و 
هیچ مجوزی از ســوی ســازمان محیط زیست 
برای این پروژه صادر نشده است. علی سلاجقه 
در حاشــیه نشســت هیات دولــت و در جمع 
خبرنــگاران، بیان کرد: از دید ســازمان محیط 
زیســت پروژه ای به عنوان پتروشیمی میانکاله 
وجود نــدارد. در خصوص فنس گــذاری انجام 
شده نیز دســتگاه قضایی باید پاســخ دهد. ما 
کار لازم را انجــام دادیم و هیــچ مجوزی برای 
 این پروژه از سوی ســازمان محیط زیست داده 

نشده است.
وی در ادامه اظهار کــرد: بنــده از همینجا در 
رســانه ها اعلام می کنم، چنانچه مجوز محیط 
زیستی برای پروژه پتروشــیمی میانکاله وجود 
دارد، همین الان در رسانه ها منتشر شود تا مردم 

نیز بدانند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه در 
پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه گفته می شود که 
تعداد اندکی در سازمان محیط زیست نفوذ داشته 

و تشــویق می کنند تا این کار انجام شود، بیان 
کرد: ما مجموعه ای از دولت و حاکمیت بوده و بر 
اساس نفوذ افراد کار نمی کنیم. سازمان حفاظت 
از محیط زیست دارای قانون و آئین نامه بوده و 
یک دشتگاه علمی و تخصصی است. تصمیمات 
ما نیز بر اساس قانون و آئین نامه و نگاه علمی اتخا 
می شود.با نفوذ و فشار اتفاقی در سازمان حفاظت 

از محیط زیست نخواهد افتاد.
وی در ادامه در پاســخ به پرسش دیگر مبنی بر 
اینکه این احتمال داده می شود که خود مجری 
میانکاله به فشار و نفوذ روی بیاورد، بیان کرد: ما 
در حوزه تخصصی خود زمانی که درخواســتی 
داده می شود، طبق یک فرآینده کاملا مشخص 
بر اساس قوانین و آئین نامه هایی که وجود دارد، 
در گروه کارشناسی مورد بررسی قرار می گیرد. 
متاســفانه بحث دیگری که در کشور مطرح می 
شود این اســت که ســازمان محیط زیست بر 
اساس نظر یک یا دو کارشناس تصمیم می گیرد.  
در حالی که در کل کشور و در مسائل اجرایی بر 
اساس نظرات کارشناسی و تخصصی گام برداشته 

می شود.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از دســتگیری 
۲۴ اخلالگر بازار سکه و ارز در بهار امسال خبر داد و 
گفت: از این افراد بیش از چهار میلیون واحد انواع ارز 
کشف شده است. سردار حسین رحیمی در نشستی 
که به منظور تشریح عملکرد سه ماهه پلیس امنیت 
اقتصادی برگزار شد، گفت: با توجه به نامگذاری امسال 
از سوی مقام معظم رهبری پلیس امنیت اقتصادی 
نیز برنامه های ویژه ای را در دستورکار خود قرار داده 
است. ما در سال جاری بر روی مبارزه با قاچاق سازمان 
یافته و کلان تمرکز کردیم و در این حوزه در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل شاهد رشد ۶۲ درصدی بودیم.

وی با بیان اینکه در بهار امسال شاهد افزایش ۸۷ درصدی 
برخورد با قاچاق یازمان یافتــه کالا و ارز بودیم، گفت: 
پلیس امنیت اقتصادی در اکثر گمرک ها مستقر شده 
و آمارهای ما از این بخش نشان می دهد که بیشترین 
پرونده های سازمان یافته در حوزه مقابله با فراورده های 
نفتی اســت.در حوزه پلیس گمرک به خصوص در دو 
گمرک شــهید رجایی و دوغارون رشــد ۳۳ درصدی 
پروندههای تشکیل شده در حوزه مقابله با قاچاق سازمان 
یافته را داشتیم.  رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا در 
تشریح عملکرد معاونت مبارزه با جرایم اقتصادی در بهار 
امسال نیز گفت: در پلیس مبارزه با جرایم اقتصادی در 

سه ماهه امسال شاهد رشد ۱۴ درصدی بوده ایم.
رحیمی با بیــان اینکه مرکز عملیــات پلیس امنیت 
اقتصادی در بهار امسال به ۲۹ پرونده کلان اقتصادی 
رسیدگی کرده است، گفت: در این حوزه شاهد رشد ۱۰۰ 

درصدی در مقایسه با مدت مشابه آن هستیم. رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا در پاسخ به پرسشی درباره 
ارزش ریالی کشفیات پلیس امنیت اقتقادی گفت: در بهار 
امسال در مجموع شاهد رشد ۲۳ درصدی ارزش ریالی 
پرونده های کشف شده از سوی پلیس امنیت اقتصادی 
هستیم. وی با اشاره به اجرای ۹ مرحله طرح هدفمند در 
سه ماهه سال جاری برای مبارزه با جرائم اقتصادی گفت: 
با اجرای این طرح ها ۲۱۹۷ دســتگاه خودروی حامل 
بار قاچاق توقیف و ۳۴۷۲ متهم دستگیر و ۳۵۰۶ فقره 
پرونده تشکیل شده است. این طرح ها مربوط به برخورد 

با تمام جرائم اقتصادی بوده است.
به کفته رحیمی بــا اجرای طرح های سراســری ، 
منطقه ای، استانی و ... در حوزه های مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز با اولویت کالای گمرکی، سوخت، دخانی، 
ترانزیتــی، کالای ممنوعه، دام زنده، گنــدم و آرد و 
... کشــفیات پلیس مبارزه با موادمخدر در مقایسه 
با سه ماهه ســال قبل از ۱۳ تا ۲۴۰۰ درصد افزایش 
داشته است. رحیمی با اشاره به اجرای طرح برخورد 
با خودروهــای تندرو حمــل کالای قاچاق یا همان 
خودروهای »شوتی« نیز گفت: از ابتدای سالجاری 
تا پایان خردادماه ۶۰۸ خودروی معروف به خودروی 
شوتی حامل فراورده های سوختی، دام زنده و... توقیف 
و بیش از دو میلیارد و ۲۹۳ میلیون تومان کالای قاچاق 
از آنان کشف شده است، متاسفانه این خودروها علاوه 
بر حمل کالای قاچاق رانندگی خطرناکی هم دارند و 

جان سایر کاربران ترافیک را به خطر می اندازند.

دبیر ستاد حقوق بشر گفت:  جشنواره فرهنگی هنری 
حقوق بشر با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برگزار می شود و آن فرصت خوبی است تا موضوعات 
مربوط به قربانیان ترور، شیمیایی و تحریم مطرح شوند.
کاظم غریب آبادی؛ معاون امور بین الملل قوه قضاییه و 
دبیر ستاد حقوق بشر اظهار کرد: در حوزه فرهنگ و هنر 
قرار است جشنواره فرهنگی هنری حقوق بشر مربوط 
با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شود، 
از این رو فرصت خوبی اســت تا موضوعات مربوط به 
قربانیان ترور، شیمیایی و تحریم نیز در این جشنواره به 

خوبی مطرح شوند.
غریب آبادی کــه در نشســت هم اندیشــی دبیران 
تشکل های بانوان شاهد، ایثارگر و مصدومین شیمیایی 
که با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار 
شد، سخن می گفت؛ با اشاره به اینکه ایران بزرگ ترین 
قربانی سلاح های شیمیایی در جهان است، بیان کرد: 
بر اثر به کارگیری سلاح های شــیمیایی علیه مردم 
ایران بیش از ۱۳ هزار نفر شــهید و بیش از ۱۰۰ هزار 
نفر مجروح و مصدوم شدند که در حال حاضر برخی 
از جانبازان شــیمیایی ما به صورت روزانه به شهادت 
می رسند. غریب آبادی در ادامه افزود: اقدامات خوبی 
در زمینه به تصویر کشــیدن جنایات علیه قربانیان 
سلاح های شیمیایی انجام شده است و بخش اعظم این 
تلاش ها حاصل فعالیت های تشکل های مردمی است؛ 
بر این اساس، در تهران موزه صلح راه اندازی شد که محل 

بازدیدکنندگان داخلی و خارجی است و هیئت های 
متعددی از آن بازدید کرده اند؛ همچنین در تلاشــیم 
نمایشگاهی در حوزه قربانیان ترور راه اندازی کنیم. دبیر 
ستاد حقوق بشر با اشاره به تسلیح رژیم صدام به سلاح 
شیمیایی از سوی کشور های غربی گفت: ۱۶ کشور رژیم 
صدام را به سلاح شیمیایی تسلیح کردند. پیگیری های 
حقوقی، قضایی و بین المللی پرونده های مصدومین 
شیمیایی و ترور برای ما بسیار مهم است و بر این اساس، 
اخیرا دعوای حقوقی در هلند مطرح شده است. باید 
ده ها پرونده در مورد این ۱۶ کشــور تشکیل شود، لذا 

دولت در این زمینه باید کمک کنند.
وی با اشــاره به آمادگی ســتاد حقوق بشــر برای 
آموزش های لازم و تخصصی به تشــکل های شاهد و 
ایثارگر در حوزه حقوق بشــر یادآور شد: در دو حوزه 
قربانیان شیمیایی و ترور، اقدامات و تحرکاتی در مجامع 
حقوق بشری صورت گرفته است؛ در تلاشیم با استفاده 
از ظرفیت نهاد های مردمــی در مجامع بین المللی، 
حقوق این قربانیان را پیگیری کنیم و جنایات مدعیان 

حقوق بشر را به تصویر بکشیم.
معاون امور بین الملل قوه قضاییه در ادامه با اشاره به 
طرح دعاوی داخلی در شعبه ۵۵ دادگستری تهران در 
این رابطه گفت: علیه کشور هایی که مصونیت ایران را 
نقض کرده اند مانند آمریکا دعاوی در حوزه مدنی طرح 
شده است و این باید توسعه یابد؛ کشور های غربی باید 

پاسخگوی جنایات خود علیه مردم ایران باشند.

رییس هیأت جامعه تورگردانان ایران از مذاکره با حدود 
۵۰ کشــور برای برگزاری گردهمایــی توراپراتورهای 
جهان در ایران خبر داد و گفت:  اگر بی تفاوت باشیم ایران 
از فهرست مقاصد سفر حذف می شود. باید تلاش کنیم 
بازار ایران را برگردانیم. ابراهیم پورفرج اظهار کرد: وضعیت 
ورود گردشگران خارجی به کشور هنوز به روال پیش از 
سال ۱۳۹۸ برنگشته است، ولی ما تلاش می کنیم بازار 

ایران را برگردانیم.
رییس هیأت جامعه تورگردانان ایران از پیگیری ها برای 
برگزاری دومین گردهمایی توراپراتورهای جهان در ایران 
در بهار سال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت:  این مکاتبات از طرف 
جامعه تورگردانان ایران بــا اتحادیه های توراپرتورهای 
گردشــگری کشــورهای دیگر در حال انجام است. تا 
کنون نیز تعدادی از کشورها به این دعوت پاسخ مثبت 
داده اند. گردهمایی نخســت اواخر دهــه ۸۰ در زمان 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد با حضور نزدیک 
به ۱۳۰ توراپراتور بزرگ جهان در ایران برگزار شــد که 
بازتاب بسیار خوبی برای صنعت گردشگری ایران داشت. 
معتقدیم اگر رؤسای شرکت ها و تورپراتورهای نامدار و 
معتبر جهان، شرایط ایران را از نزدیک ببینند، متقاعد 
خواهند شد و خودشان برای کشــور ما تبلیغ خواهند 
کرد. البته با توجه به وقایع اخیر برخی از این شرکت ها 
و توراپراتورهای گردشگری نگرانی هایی درباره سفر به 

ایران دارند که مطمئنیم اگــر دولت همراهی کند، این 
گردهمایی به خوبی برگزار خواهد شد.

پورفرج تاکید کــرد که »برگزاری ایــن گردهمایی به 
همکاری دولت در زمینه صدور ویزا و حمایت های مالی 
نیاز دارد« و ادامه داد: در دهه ۸۰ وقتی این گردهمایی 
برای حدود ۱۳۰ نفر از اپراتورهای بزرگ جهان برگزار 
شــد، حدود ۷۵۰ میلیون تومان هزینه داشت، اما الان 
برگزاری چنین گردهمایی ای حدود چهار و نیم میلیارد 
تومان هزینه دارد، که اگر دولت کمک نکند دیگر نباید 
توقع برقراری ارتباط های بین المللی توریستی و ورود 

گردشگران خارجی به ایران را داشته باشد.
او بیان کرد: توریست فقط درآمدزایی به همراه ندارد، بلکه 
امنیت را به هم به دنبال خواهد داشت. هرچقدر توریست 
به یک مقصد بیشتر سفر کند آن مقصد امنیت بیشتری 
دارد و اصولاً امنیت باعث گسترش رفت و آمد می شود. 

ضرورت دارد ما ذهنیت های پیش آمده را پاک کنیم.
پورفرج افزود: در حال حاضر بسیاری از توراپراتورهای 
خارجی، ایران را از فهرست مقاصد سفر خارج کرده اند 
و این نگرانی وجود دارد که اگر این رویه طولانی شــود، 
پس از مدتی، دیگر نامی از ایران  در بین مقاصد ســفر 
آورده نشــود. ما امیدواریم با گردهمایی توراپراتورهای 
جهان، رفت وآمدها را دوباره از ســر بگیریم و بازار ایران 

را برگردانیم، تمام همّ خود را در این مسیر می گذاریم.

رئیس جمهور با اســتقبال و ابراز خرسندی از توسعه 
روابط ایران و کنیا خاطرنشان کرد: در رایزنی هایی که 
امروز با آقای رئیس جمهور داشتیم و در جلساتی که 
از صبح برگزار شــده، دیدیم اراده دو کشور بر توسعه 
روابط اقتصادی و تجاری و سیاســی و فرهنگی میان 

دو کشور است.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های 
سفر به کنیا در نشســت مطبوعاتی مشترک با رئیس 
جمهور این کشور با ابراز خرسندی از سفر به قاره آفریقا 
و کشور کنیا، گفت: دست همه دولت های قاره آفریقا را 
به گرمی می فشاریم.رئیس جمهور افزود: روابط ایران 
و کنیا دارای پیشینه تاریخی طولانی است و معتقدیم 
همکاری های میان دو کشور و نیز همکاری میان ایران 
با همه کشورهای قاره آفریقا می تواند روز به روز توسعه 
پیدا کند.رئیس جمهور آفریقا را قاره ظرفیت ها توصیف 
و تصریح کرد: نگاه ما در جمهوری اســلامی ایران به 
آفریقا نگاه به کشــورهای دارای اســتعداد، ظرفیت، 
نیروهای انسانی با استعداد، ذخایر مادی و معنوی، منابع 
طبیعی و معدنی است. رئیسی اضافه کرد: همچنین نگاه 
ما به کشور دوست مان کنیا، به عنوان کشوری سرشار از 
ظرفیت های متنوع است که تبادل آنها با ظرفیت های 
پرشمار و ایران می تواند به ارتقای سطح روابط بین دو 
کشور کمک کند.رئیس جمهور اظهارکرد: ایران اسلامی، 
به برکت انقلاب اسلامی، خون شهدای عالیقدر جمهوری 
اســلامی ایران و به برکت راهنمایی های رهبر فرزانه 
انقلاب اســلامی، با وجود همه تهدیدها و تحریم های 
دشمن توانسته در حوزه های مختلف اقتصادی، علمی و 
فناوری پیشرفت داشته باشد و امروز کشوری پیشرفته و 
فناور است و آمادگی دارد تجربیات خود را با کشور و مردم 

عزیز کنیا به اشتراک بگذارد.
 رئیسی با اشاره به اینکه امروز جمهوری اسلامی ایران 
در حوزه های مواد پتروشیمی، کشاورزی، شیلات و در 
علم و فناوری دارای تجربیات و دســتاوردهای بسیار 

ارزشمندی است، خاطرنشــان کرد: عرصه سلامت و 
تجهیزات پزشــکی یکی دیگر از زمینه هایی است که 
دو کشور می توانند در آن همکاری داشته باشند.رئیس 
جمهور با بیان اینکه همکاری های ایران و کنیا منحصر 
و مختص دو کشــور نخواهد بود، گفت: همانگونه که 
جمهوری اســلامی ایران با کشــورهای حوزه خلیج 
فارس و آسیای مرکزی همسایه بوده و از همکاری های 
گسترده ای برخوردار است، کنیا نیز ارتباطات گسترده ای 
با کشورهای شــرق آفریقا دارد و لذا تقویت ارتباط دو 
کشور با یکدیگر زمینه ای برای همکاری های گسترده تر 

منطقه ای نیز خواهد بود.
رئیسی با بیان اینکه سطح فعلی روابط اقتصادی و تجاری 
دو کشور در شرایط قابل قبولی نیست، به هدف گذاری 
افزایش ۱۰ برابری همکاری هــای اقتصادی و تجاری 
فیمابین در گام اول اشاره کرد و افزود: همچنان که در 
مدت کوتاهی توانستیم حجم روابط تجاری را به ۸ برابر 
ارتقا دهیم، این امکان وجود دارد که با اراده دو طرف این 
حجم به ۲۰ و ۳۰ برابر و سطح قابل قبول برای دو کشور 
افزایش یابد. رئیس جمهور به تاسیس دفتر همکاری های 
فناوری در کنیا اشــاره کرد که می تواند همکاری های 
فناورانه میان دو کشور را به ســطوح بالاتر ارتقا دهد و 
اظهار داشت: همکاری های دو کشــور در حوزه تولید 
محصولات کشاورزی و کشت فراسرزمینی نیز می تواند 

در گسترش روابط فیمابین موثر باشد.
 رئیســی با بیان اینکه آفریقا بازار بســیار خوبی برای 
محصولات ایرانی است، تصریح کرد: امروز کشورهای 
آفریقایی و کشــور دوســت مان کنیا تمایل زیادی به 
اســتفاده از محصولات ایرانی در بازارهای خود دارند. 
مسئولان کنیا زمینه های مناسب برای افزایش مراودات 
تجاری میان دو کشور را از قبل ایجاد کردند و با این سفر 
که نقطه عطفی در توسعه روابط فیمابین خواهد بود، 
بازار کالاها و خدمات ایرانی در کنیا و دیگر کشورهای 

شرق آفریقا روز به روز گسترش خواهد یافت.

جلسه هیات وزیران به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور برگــزار و برخی تصمیمــات در جهت 
پیشــبرد برنامه های دولت به تصویب رســید. 
محمد مخبر در این جلسه با اشاره به هماهنگی 
بسیار خوب سران قوا گفت: به فضل الهی امروز 
تعامل و هماهنگی میان سران قوای سه گانه در 
بالاترین سطح قرار دارد که اتفاقی کم نظیر و از 
توفیقات نظام است و با اتکاء بر این روابط نزدیک 
و سازنده، هیچ مشــکل غیرقابل حل در کشور 

وجود ندارد.
معاون اول رئیس جمهور همچنین حساســیت 
افکار عمومی نسبت به مسائل و موضوعات روز 
جامعه را یادآور شــد و بر لزوم پرهیز از هرگونه 
حاشیه سازی بویژه درباره موضوعات مورد توجه 
جامعه تاکید کرد. مخبر با اشاره به افتخارآفرینی 

و کســب مــدال از ســوی دانش آمــوزان در 
المپیادهای جهانی، تصریح کرد: ضروری است 
به نحو شایسته ای از دانش آموزان افتخارآفرین 
تقدیر شود تا انگیزه تلاش و رشد در میان سایر 

دانش آموزان نیز بالاتر رود.
وی حفاظت از منابع طبیعی کشور را از موضوعات 
دارای اولویت برای دولت برشــمرد و ســازمان 
برنامه و بودجه را مکلف کرد نســبت به تامین 
نیازمندی های دســتگاههای متولی حفاظت از 
منابع طبیعی اهتمام ویژه داشــته باشد. مخبر 
همچنین با اشاره به در پیش بودن کنفرانس بین 
المللی گرد و غبار با مسئولیت سازمان حفاظت 
از محیط زیست از همه دســتگاه های مسئول 
خواست همکاری لازم را در این خصوص بعمل 

آورند.

هیچ مجوز زیست محیطی برای پتروشیمی میانکاله صادر نشده است

کشف بیش از 4 میلیون واحد انواع ارز توسط پلیس

رئیسی: نگاه ما به کنیا نگاه به ظرفیت های متنوع است

تعامل و هماهنگی سران قوا در بالاترین سطح قرار دارد

سياسیفرهنگی 

جشنواره فرهنگی هنری حقوق بشر برگزار می شود

دیر بجنبیم ایران حذف می شود
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گرانفروشی بلیت هواپیما توسط 
سایت های مسدود شده

درحالی سازمان هواپیمایی از انسداد ۱۹ سایت 
متخلف فــروش بلیت هواپیما خبــر داده بود 
که از این تعداد ۷ ســایت همچنان مشــغول 
گرانفروشی غیرقانونی بلیت پروازها هستند. 
به گزارش تســنیم، ۱۱ تیرماه امسال حسن 
خوشــخو از انســداد ۱3 ســایت متخلف در 
فروش بلیت هواپیما خبــر داده و گفته بود: بر 
این اساس، سایت هایی از جمله دیجی چارتر 
 ،niliparvaz.ir نیلی پرواز ،digicharter.ir
onebilit. وان بلیت ،bilitair.com بیلیت ایر
ir، اســکای تیکت skyticket.ir، بیلیت کار 
۷24Ch ۷24ch.ir ،bilitkar.ir، ســایه 
 ،sayeseyr.ir و sayeseyr.com ســیر
ایران چارتــر irancharter.ir، چارتر۷24 
 isttravel.ir ۷24(، ایست تراول.charter(
و اکسینir.oxin24 24 به عنوان سایت های 

غیرمجاز شناخته و مسدود شدند.
چند ســاعت بعد روابــط عمومی ســازمان 
هواپیمایی کشوری لیست سایت  های مسدود 
شده را به روز رسانی کرد و از انسداد ۱۹ سایت 
خبر داد.این در حالی است که بررسی ها نشان 
می دهد از ۱۹ ســایت اعلام شــده ســازمان 
هواپیمایی کشــوری، ۷ ســایت همچنان به 
فروش بلیت پروازهای داخلی )با قیمت  بالاتر از 
نرخ های مصوب سازمان هواپیمایی( و خارجی 
 ،belitkar.ir، oneflight.ir .مشغول هستند
۷24ch.ir، sayeseyre.ir، irancharter.

ir، istbilit.ir، vipbilit.com هفت سایت 
مســدود شــده ای هســتند که همچنان به 
گرانفروشــی بلیت هواپیما ادامه می  دهند. در 
این وضعیت نابسامانی، ســازمان هواپیمایی 
کشوری به دنبال رفع مشکل پرواز یک شرکت 
هواپیمایی بوده که اخیــرا هواپیمای آن دچار 

نقص فنی شده است!
به عنوان نمونه ســایت چارتر ۷24 که خود را 
اولین ســایت فروش بلیت چارتــری هواپیما 
معرفی می کند بلیت سیستمی تهران-مشهد 
را با قیمت یک میلیــون و 550 هزار تومان به 
فروش می رســاند. درحالی که قیمت مصوب 
این مســیر پروازی یک میلیون و 3۱4 هزار و 

800 تومان است.

دستور وزیر اقتصاد به سازمان مالیاتی؛ 
مستندات فرارهای مالیاتی به 

دادستانی ارسال شود
وزیر اقتصاد از دستور ویژه به رئیس سازمان امور 
مالیاتی برای ارائه مستندات فرارهای مالیاتی به 

دادستانی عمومی و انقلاب تهران خبر داد.
به گــزارش وزارت اقتصاد، »ســید احســان 
خاندوزی« در حاشیه رونمایی از تالار مولدسازی 
دارایی های دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به ســوالی درباره نامه دادستان تهران مبنی بر 
ارائه مســتندات از فرارهای مالیاتی اظهار کرد: 
البته سازمان مالیاتی دارای فرآیندهای دادرسی 
قضایی است و در مورد پرونده فرارهای مالیاتی 
بررسی ها در حال انجام است اما در کنار این روند 
به رئیس سازمان امور مالیاتی دستور ویژه داده 
شد تا مستندات مربوط به فرارهای مالیاتی را در 
اسرع وقت در اختیار دادستانی عمومی و انقلاب 

تهران قرار دهند.
دادســتان عمومی و انقلاب تهران روز گذشته 
اعلام کرده بود: با توجه بــه اینکه فرار مالیاتی 
جرم اســت؛ در مکاتبه با وزیــر امور اقتصادی 
و دارایی مقرر شــد که چنانچه در این زمینه 
گزارشی اعلام شده است، مراتب با ذکر شماره و 

تاریخ به اینجانب اعلام شود.
به گفته وی در مکاتبه بــا وزیر اقتصاد تصریح 
شــد چنانچه تاکنون گــزارش و اعلام جرمی 
در این خصوص صورت نگرفته اســت؛ ضمن 
مستندســازی در خصوص افــرادی که فرار 
مالیاتی آنها مربوط به حوزه قضایی تهران است، 
مراتب را به همراه مســتندات در مورد هر فرد 
به صورت مجزا با معرفــی نماینده به اینجانب 
اعلام و موارد مربوط به ســایر اســتان  ها را به 

دادستان های مربوطه اعلام کنند.
بر اســاس این گزارش، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی در برنامه تلویزیونی ثریا از شناســایی 
۱۷۶ هزار نفر با گردش مالی ۷00 هزار میلیارد 
تومان، بدون پرداخت مالیــات حتی به اندازه 
یک کارگر یا کارمند، شناسایی 800 مورد کد 
ملی افراد زیر پنج سال با تراکنش بالای میلیارد 
و شناسایی یک هزار و ۱00 کد ملی متعلق به 
اشخاص پنج تا ده سال با تراکنش بالای میلیارد 

خبر داده بود.

خبر

صندوق بین المللی پول با 
اشاره به تورم 4۹ درصدی 
ایران در سال 2023، اعلام 
کرد: انتظــار می رود تورم 
ایران در ســال های پیش 
رو یعنی 2023 و 2024 به 42 و سپس 30 درصد 

برسد.
به گزارش تســنیم، گزارش جدیــد صندوق بین 
المللی پول، بیانگر آن اســت که اقتصاد ایران، بعد 
از پشت سر گذاشتن رشــد 2.5 درصدی در سال 
2022 میلادی ) ۱40۱ (، در ســال های 2023 و 
2024 میلادی رشد 2 درصدی را تجربه می کند 
که در مقایسه با میانگین رشــد اقتصادی جهان، 
کشورهای خاورمیانه و اقتصادهای نوظهور منطقه، 

رشد کمتری است.
اما پیش بینی رشد اقتصادی بالای کشورهای هند 
و چین به عنــوان دو مصرف کننده بــزرگ انرژی 
ونفت، می تواند نشانه های مثبتی برای چشم انداز 
صادرات نفت، انرژی و به طور کلی تجارت ایران با این 
کشورها باشد، چرا که اخیرا شاهد ارتقای روابط ایران 
با کشورهای مذکور، ذیل موافقت نامه های تجاری 
منطقه ای همچون ســازمان همکاری شانگهای و 

اتحادیه گمرکی اوراسیا بوده ایم.

انتظار می رود که در ســال 2023 میلادی، نرخ تورم 
جهانی در بیش از ۷۶ درصد از اقتصادهای جهان روند 
نزولی داشــته و ارقام پایین تری را نسبت به سال قبل 
تجربه کنند. در این بین، تورم اغلب کشورهای خاورمیانه، 

از جمله ایران نیز کاهشی پیش بینی می شود.
تورم ایــران که برای ســال 2023 عدد 4۹ درصد 
اعلام شــده، انتظار می رود در سال های پیش رو 

یعنی  2023 و 2024 به 42 و ســپس 30 درصد 
برسد. بر این اساس، در بین کشورهای آسیایی طی 
ســال های مذکور تنها ترکیه نرخ تورم بالاتری از 

ایران خواهد داشت.
 در ادامه این گزارش آمده اســت: قیمت نفت خام 
) میانگین ساده قیمت نفت خام برنت انگلستان ، 
فاتح دبی، پســت تگزاس اینترمدیت ( که در سال 

2022 میلادی ۹۶.3۶ دلار در هر بشکه را تجربه 
کرده بود؛ بر اساس ســنجش بازارهای آتی، انتظار 
می رود در سال 2022 میلادی به۷3.۱3 و در سال 

2024 میلادی به ۶8.۹0 دلار در هر بشکه برسد.
در عین حال، در دو سال آتی ، قیمت نفت به ترتیب 
24.۱ و 5.8 درصد کاهش می باید . این کاهش از 
منظر اقتصاد ایران با توجه به وابستگی حدود 30 
درصدی بودجه سال جاری به نفت ، می تواند حائز 

اهمیت باشد.
همچنین، تراز حساب جاری که شامل خالص صادرات 
کالا و خدمات ) صادرات پس از کسر واردات ( ، خالص 
درآمدهای سرمایه گذاری شده و خالص تراکنش های 
جاری مالی است، برای ایران در سال های اخیر منفی 
بوده اما در سال 2022 با یک جهش به 4.۷ درصد از 
تولید ناخالص داخلی رســید و انتظار می رود برای 
سالهای 2022 و 2023 میلادی همچنان مثبت بماند 

و به ترتیب به ۱.8 و ۱.۹ درصد برسد.
این داده هــا حاکی از بهبود نســبی اوضاع تجاری 
کشور نسبت به ســالهای اخیر است؛ هرچند روند 
کاهشی این شاخص در ســال های آینده حاکی از 
کاهش ســرعت بهبود تجاری خواهد بود.این تراز 
برای کشــورهای خاورمیانه در سال های 2022 و 
2022 میلادی به ترتیــب 3.۶ و 2.۱ درصد برای 
اقتصادهای در حال توســعه 0.3 و صفر درصد از 

تولید ناخالص داخلی پیش بینی شده است.

صندوق بین المللی پول پیش بینی کرد:

کاهش نرخ تورم ایران

مهلت رفع تعهدات ارزی تمدید شد
مهلت رفع تعهدات ارزی حاصل از صادرات و 
بهره مندی از معافیت معالیاتی صادرکنندگان 

سال ۱40۱ تا پایان شهریور تمدید شد.
بر اساس تصمیم کارگروه بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، مهلت قانونی ایفای تعهدات ارزی 
حاصل از صادرات و بهره منــدی از معافیت 
معالیاتی صادرکنندگان سال ۱40۱ تا پایان 
شهریور سال ۱402 تمدید شد. لازم به ذکر 
است که مهلت پیشین رفع تعهد ارزی پایان 

تیر اعلام شده بود.

ســقف خرید اوراق تسهیلات 
مسکن افزایش یافت

شــرکت فرابــورس ایــران در اطلاعیه ای از 
افزایش خرید سقف اوراق تسه بانک مسکن 
از 5۶0 ورقه به حداکثر یک هزار و ۱20 ورقه 

خبر داد.
بانک مسکن در نامه ای خطاب به مدیرعامل 
فرابــورس اعلام کــرد: با توجه بــه افزایش 
مجموع ســقف تســهیلات انفرادی خرید و 
ساخت مســکن و تســهیلات جعاله تعمیر 
مســکن از محــل اوراق گواهــی حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مســکن از 2 میلیارد و 
850 ریال به پنج میلیارد و ۶00 میلیون ریال 
خواهشمند است دســتور فرمایید نسبت به 
تغییر محدودیت سقف خرید اوراق تسه بانک 
مسکن از 5۶0 سهم به حداکثر به یک هزار و 
۱20 سهم در زمان ثبت درخواست خرید برای 
هر کد معاملاتی اقدام لازم معمول و این بانک 

را از نتیجه مطلع کنید.

در هیچ جایگاهی کارت سوخت 
حذف نشده است

وزیر نفــت اعلام کرد کــه در هیچ جایگاهی 
کارت سوخت حذف نشده است. جواد اوجی 
در حاشــیه جلســه هیئت دولــت در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: در قانون بودجه ۱402 
وزارت نفت موظف شده که تمام خودروهای 
کشــور از کارت سوخت خودشــان استفاده 

کنند. 
وی افــزود: به همین دلیل ما شــروع کردیم 
که کارت سوخت جایگاه ها را محدود کنیم، 
اما در هیچ جایگاهی کارت ســوخت حذف 
نشده اســت. اوجی یادآور شد: استفاده مردم 
در شروع این طرح ۱۷ درصد از کارت سوخت 
شــخصی بود، اما امروز به بیش از 54 درصد 
رسیده است. این کارت سوخت جایگاه ها هم 

برای موارد اضطراری است.

هدف گذاری بــرای احیای ۸ 
هزار واحد تولیدی 

دبیر اجرایی نهضت احیای واحد های اقتصادی 
از هدف گذاری احیای 8 هــزار واحد تولیدی 
تعطیل و نیمه تعطیل در سال جاری خبر داد. 
علی کریم پور با اعلام این موضوع گفت: ســال 
گذشته نزدیک به 4 هزار و 200 واحد تولیدی 
راکد و نیمه فعال را با اســتفاده از ظرفیت های 
مردمی و حلقه های میانی که ایجاد شد از طریق 

احیاگران، احیا کردیم.
وی افــزود: امســال تاکنون به طــور تقریبی 
توانســته ایم 500 واحد تولیــدی راکد و نیمه 
فعال را با استفاده از تسهیلات و روش های جدید 
ابزار های تامین مالی، احیا کنیم و امیدواریم با 
استفاده از روش های جدید علمی و تخصصی 

در این زمینه واحد های بیشتری را احیا کنیم.
به گفته کریم پور، هدف گذاری امســال برای 
احیای 8 هــزار واحد تولیــدی نیمه تعطیل و 
تعطیل است که قرار اســت از طریق شبکه ها 
 و ابزار های جدید تامین مالــی برای احیاگران 

ایجاد شود.
دبیر اجرایی نهضت احیای واحد های اقتصادی 
افزود: واحد های مخاطب مــا واحد های نیمه 
تمام، راکد، نیمه فعال، رو به افول و واحد های زیر 
ظرفیت هستند که ما باید در این زمینه با کمک 
ابزارسازی در زمینه های مالی، فنی، ریسکی و 
بانکی بتوانیم فرایند نهضت احیای را تسریع و 

افزایش دهیم.
وی گفت:یکی دیگر از فعالیت هایی که در زمینه 
نهضت احیای واحد های تولیدی در دستور کار 
قرار گرفته در مورد خرید و فروش کارخانه هایی 
است که بعضاً صاحبان آن خودشان نمی توانند 
کارخانه را فعال کنند که در این زمینه با شناسایی 
این واحد ها، کارخانه و یا واحد تولیدی به گروهی 
که توانمندی احیا و ادامه فعالیت و اشتغالزایی در 

آن واحد را دارند، تحویل و واگذار می شود.

اخبار
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سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه طرح های مقابله 
با قاچاق به صورت مســتمر اجرا خواهد شد، گفت: در روز های اخیر، 
طرح شهید صدرزاده در انبار های منطقه شورآباد تهران، اجرا شد که 
تاکنون نزدیک به ۱۶50 میلیارد تومان کالای قاچاق کشف و ضبط 

شده است.
حمیدرضا دهقانی نیا، سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره 
طرح های جدید برخورد با قاچاق کالا، اظهار داشــت: در سال های 
گذشته، ستاد با همراهی دســتگاه های مختلف، به صورت جدی در 
زمینه عرضه پوشاک قاچاق ورود کرده و بخشی از برند های تجاری 
قاچاق از سطح بازار جمع آوری شد. این برخوردها باعث شد تا حجم 

پوشاک قاچاق در کشور به ۱.8 میلیارد دلار کاهش یابد.
دهقانی نیا با اشــاره به اجرای طرح پایش انبار ها )شــهید صدر زاده( در 
روز های اخیر گفت: بعد اجرای این طرح در انبار های منطقه شورآباد تهران، 
نزدیک به ۱۶50 میلیارد تومان کالای قاچاق که عمده آن لوازم خانگی بود، 
کشف و ضبط شد. این طرح به صورت مستمر اجرا خواهد شد و فقط محدود 

به گلوگاه انبار نیست و سطح عرضه را نیز شامل می شود.
وی افــزود: طرح ها ی مبارزه با قاچاق در ســطح عرضه، به واســطه 

زیرســاخت های فنی ایجاد شده در ســال های قبل اجرا می شوند. 
به طوری که این امــکان را برای ضابطین و بازرســان فراهم کرده تا 
کالای قاچاق از غیر قاچاق را تشخیص دهند. همچنین به کسانی که 
با خریدوفروش کالای قاچاق فعالیت اقتصادی خود را ادامه می دهند 
هشدار می دهیم که با برخورد شدید نهاد های نظارتی مواجه خواهند 

شد.
دهقانی نیا ادامه داد: به طور مثال، قبل از مبارزه با نشان های تجاری 
محــرز قاچاق در حــوزه لوازم خانگی و پوشــاک، وقتــی با انجمن  
تولیدکنندگان این کالاها صحبت می کردیم، از وجود کالای قاچاق 
در سطح عرضه بسیار ناراضی بودند؛ اما بعد از اجرای طرح های مبارزه 
با قاچاق، هم کارگران آن ها دوباره به کار گرفته شدند و هم کیفیت 

تولیدات افزایش پیدا کرد. 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن اشاره به پدیده قاچاق 
و قوانینی که تاکنون برای مقابله با آن مصوب و به روزرســانی شده 
اســت، گفت: اولین قانون مبارزه با قاچاق در سال ۱3۱2 وضع شد و 
این قانون به مدت ۶2 سال مسکوت ماند؛ در سال ۱3۷4 نیز قانونی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب شد که در رابطه  با نحوه اعمال 

تعزیرات حکومتی بود؛ اما متأســفانه با تصویب این قانون نیز اتفاق 
خاص و جدیدی در زمینه مبارزه با قاچاق رخ نداد.

وی افزود: متأسفانه از سال ۱3۷4 تا سال ۱3۹2 نیز قانون جدیدی 
در خصوص قاچاق تصویب نشد و تصویب اولین قانون جامع در زمینه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به انتهای سال ۱3۹2 باز می گردد. سخنگوی 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: در سال ۱3۹4 و ۱3۹۷ نیز، 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مورد ارزیابی و اصلاح قرار گرفت و نهایتاً 

این قانون با آخرین اصلاحات در بهمن ماه سال ۱400 مواجه شد.
دهقانی نیا با بیان اینکه قاچاقچیان خــود را با قوانین جدید تطبیق 
می دهند، اظهار داشت: پدیده مذموم قاچاق به علت سیال بودن باعث 
می شــود که قاچاقچیان را ه های جدیدی برای دورزدن قوانین پیدا 
کنند؛ بنابراین به ناچار بایســتی برای تطبیق دادن قوانین با شرایط، 

به روزرسانی های موردنظر را روی قوانین انجام داد.
وی با اشاره به لزوم مبارزه با قاچاق برای رشد تولید در کشور گفت: 
در گام اول باید واردات کالاهایی که مشابه داخلی دارند را به صورت 
قانونی ممنوع کنیم. در گام بعدی نیز باید تشخیص کالای قاچاق از 
غیر قاچاق را در سطح عرضه، انبار و دیگر گلوگاه ها میسر و فراهم کرد.

کشف1650میلیاردتومانکالایقاچاقدرپایشانبارها
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سخنگوی دولت گفت: آیین نامه اجرایی واردات 
انواع کامیون، کشــنده، مینی بوس و اتوبوس و 
ون کارکرده با عمر زیر 5 سال برای استفاده در 
حمل ونقل درون شهری و برون شهری تصویب 

شد.
علی بهادری جهرمی در حاشیه برگزاری جلسه 
هیئت دولــت در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
مصوبات دو جلســه اخیر هیــات دولت، گفت: 
مطابق دســتورالعمل هیات وزیران، عوارضی بر 
صادرات مواد خام معدنی و صنایع معدنی فلزی 
و غیرفلزی مقرر شد ولی صددرصد آن می تواند 
در اختیار آن همان مجموعه ها قرار می گیرند به 
شرطی که در حوزه تحقیق و توسعه برای تکمیل 
زنجیره ارزش افزوده استفاده شــده در اختیار 
شــرکت های دانش بنیان داخلی قرار دهند. در 
واقع ایــن مجموعه ها هزینه تحقیق و توســعه 
کنند و با شــرکت ها ی دانــش بنیان همکاری 
کنند تا مشوقی باشد برای همکاری این مجموعه 

ها با نخبگان.
وی افزود: آیین نامه اجرایی واردات انواع کامیون، 

کشــنده، مینی بوس و اتوبــوس و ون کارکرده 
با عمر زیر 5 سال برای اســتفاده در حمل ونقل 
درون شهری و برون شهری تصویب شد تا کمک 
کند به کاهش آلودگی هوا، مصرف ســوخت و 

سوانح جاده ای.
بهادری جهرمی افزود: امروز همچنین آیین نامه 
اجرایی یکی از تکالیف بودجه امسال برای کاهش 
هدر رفت گازهای مشــعل و گازهای سراسری 
طبیعی مصوب شد. مقرراتی تعیین شد تا بتوان 
منابعی بویژه از محل صرفه جویی هدایت گازهای 
مشعل برای جایگزینی بخاری ها و آبگرمکن های 
خانگی بویژه در مناطق محروم، مناطق سردسیر 
و دهک هــای پایین جامعه تا با برچســب های 

انرژی بهتری این بخاری ها تامین شود.
سخنگوی دولت ادامه داد: آیین نامه ساماندهی 
سکونت های غیررســمی در  محدوده یا خارج 
شــهرها به تصویب هیات وزیران رسید. منابعی 
پیش بینی شد تا زیرســاخت های این مناطق 
توســعه یابد و از محرومان این مناطق حمایت 

شود.

مدیر ســامانه یکپارچه عرضه خــودرو، گفت: 
ســامانه یکپارچه برای تعــدادی از متقاضیان 
خرید خودرو کــه در دور دوم عرضه  خودرویی 
به آنها تعلق نگرفت،  در شهریور امسال حتما باز 
می شــود و متقاضیان می توانند در آن مرحله از 

بین خودروهایی که عرضه می شود.
مهــدی تقدســی در خصوص تعییــن تکلیف 
متقاضیان خرید خودرو در ســامانه یکپارچه که 
در مرحله دوم به آنها خودرویی تعلق نگرفته است، 
گفت:  سامانه یکپارچه برای تعدادی از متقاضیان 
خرید خــودرو کــه در دور دوم عرضه  خودرویی 
به آنها تعلق نگرفت،  در شــهریور امسال حتما باز 
می شود و  متقاضیان می توانند در آن مرحله از بین 
خودروهایی که عرضه می شود، خودروی خود را 
انتخاب و در نوبت تحویل خودرو قرار گیرند. البته 
هنوز زمان و جزئیات برگزاری آن مشخص نیست. 
مدیر سامانه یکپارچه عرضه خودرو  افزود: در دور 
دوم عرضه خودرو از طریق سامانه یکپارچه به ۹۷ 
درصد از متقاضیانی که برای خرید خودرو در این 
سامانه ثبت نام کردند، طبق نوبت  بندی تعیین 

شده خودرو تعلق گرفت اما 3 درصد از متقاضیان 
در نوبت تحویل خودرو قرار نگرفتند.

به گفته وی، این 3 درصدی که با عدم تخصیص 
مواجه شــده اند، خــودروی خــود را از میان 
خودروهای پرتقاضا انتخاب کرد ه اند و از آنجا که 
تعداد تقاضا ها مطابق با ظرفیت خودروساز نبوده 

است، لذا در نوبت تحویل خودرو قرار نگرفتند.
وی با اعلام اینکه نوع خودرو و شرکت های عرضه 
کننده خودرو در طرح جایگزین که شهریورماه 
اجرایی می شود هنوز مشخص نیست، تصریح 
کرد: براساس ظرفیت جذب نشده خودروسازان 
این طرح اجرایی می شود و حتی ارائه محصولات 

جدید نیز در این طرح خواهد بود.
به گفته تقدسی، از آنجا که 3 درصد ذکر شده قبلا 
فرآیند ثبت نام نوبت دوم را طی کرده اند و مبلغ ۱00 
میلیون تومان را نیز نزد بانک بلوکه کرده بودند، 
بنابراین با فراهم شدن فرصت انتخاب خودرو در 
»طرح جایگزینِ شهریورماه« فرصت دوباره ای برای 
انتخاب خودرو به آنها داده می شود و نیاز نسبت که 

دوباره پولی را در نزد بانک بلوکه کنند.

نظام بانکی در 3 ماهه اول سال ۱402، مبلغ ۹2۱ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرده است که از این میزان فقط 25 هزار میلیارد 
تومان سهم نهضت ملی مسکن اســت، در حالی که طبق قانون باید 
۱84.2هزار میلیارد تومان تســهیلات به پروژه مسکنی دولت تزریق 

می شد.
به گزارش فارس، طرح نهضت ملی مسکن، یکی از بزرگ ترین طرح های 
عمرانی کشور است که در دولت سیزدهم آغاز شد، هدف از این طرح 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در ســال است که نیاز متقاضیان 
واقعی به مسکن را رفع می کند و در فرایند آن رونق اقتصادی و اشتغال 

در پهنه   کشور اعم از شهر و روستا ایجاد خواهد شد.
یکی از محورهای ســاخت یک میلیون واحد مسکونی در سال بخش 
تامین مالی آن است که براســاس قانون جهش تولید مسکن بر عهده  
نظام بانکی قرار گرفته است. با این حال بررســی آمارهای مربوط به 
تســهیلات پرداختی بانک ها در فصل بهار ســال ۱402 و تسهیلات 
منعقده  با طرح نهضت ملی مسکن، نشان دهنده   عقب ماندگی شدید 
در این حوزه است؛ این در حالی است که بیش از 20 ماه از ابلاغ قانون 
جهش تولید مســکن می گذرد و هیچ توجیهی بــرای این کم کاری 

وجود ندارد.
در این راستا علی نادری شــاهی با اشاره به مسئله تامین مالی ساخت 

مسکن گفت: مهمترین عنصر محدودکننده جریان ساخت مسکن در 
کشور بی توجهی نظام بانکی به پرداخت تسهیلات ساخت مسکن است. 
این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد: رئیس جمهور بارها به پرداخت 
تسهیلات متناسب با پیشرفت نهضت ملی مسکن و نیاز مردم به واحد 
مسکونی تاکید کرده است اما این تاکیدات به نتیجه قابل لمس در بازار 

مسکن ختم نشده است.
مطابق آمار تســهیلات پرداختی نظام بانکی در ســه ماه اول ســال 
۱402 فقط 3 درصد از تســهیلات نظام بانکی به طرح نهضت ملی و 
ساخت مسکن تعلق گرفته  است؛ در این بین بانک مسکن 34 درصد از 
تسهیلات پرداختی خود را به نهضت ملی مسکن اختصاص داده  است 
و سهم سایر بانک ها بسیار پایین است. عملکرد تعداد زیادی از بانک ها 
هم نزدیک به صفر بوده اســت. این در حالی است که براساس ماده 4 
قانون جهش تولید مسکن، بانک ها و موسسات اعتباری باید حداقل 20 
درصد از تسهیلات پرداختی خود را به بخش مسکن اختصاص دهند و 
براساس دستورالعمل بانک مرکزی ناظر بر این قانون، تخصیص صورت 

گرفته باید از مسیر سامانه  وزارت راه و شهرسازی باشد.
با این وصف درصد بســیار پایین تســهیلات تعلق گرفته به ساخت 
مسکن زنگ خطر جدی عدم تحقق وعده   رئیس جمهور را به صدا در 
آورده  است. نظام بانکی باوجود قانون و دستورات صریح رئیس جمهور 

تاکنون همکاری مناسبی با این طرح نداشــته  و در مسیر سابق گام 
برداشته است.

در این راستا، سعید مهرزاده، کارشناس مسکن گفت: آمار تامین زمین و 
همچنین ثبت نام مرتبط با وزارت راه و شهرسازی خبر از استقبال مردم 
از نهضت ملی مســکن می دهد و در صورتی که نظام بانکی نسبت به 
تامین مالی به هنگام اقدام کند، ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 
سرعت خواهد گرفت. این کارشناس مسکن تاکید کرد: فرآیند ساخت 
مســکن در صورت تامین مالی می تواند تا شغل های بسیاری را ایجاد 

کرده و ۱50 رشته صنعت پسینی و پیشینی را فعال کند.
با توجه به گفته کارشناسان، ضروری است وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
به عنوان مقامات مسئول تدبیری برای تغییر مسیر نظام بانکی بیندیشند 
در غیر این صورت عدم همکاری بانک ها، پیشــرفت طرح نهضت ملی 
مسکن را با کندی مواجه خواهد ساخت. یکی از تدابیر استفاده از تبصره 
5 ماده 4 قانون جهش تولید مسکن است که براساس آن سازمان امور 
مالیاتی باید بانک ها را معادل 20 درصد از تعهد ایفا نشــده در بخش 
مسکن جریمه کند؛ این جریمه برای سال اول اجرای قانون در حدود 
5۹ هزار میلیارد تومان بود که براساس اطلاعات از بانک ها دریافت نشد 
و به همین دلیل در سال دوم اجرای قانون)از مهر ۱40۱ تا مهر ۱402( 

تغییری در رفتار بانک ها حاصل نشده  است.
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3 بازار

رئيس اتحاديــه مصنوعات آلومينيومي و»يو پي وي ســي« 
ســاختمان تهران با تاکيد بــر ضرورت ورود شــرکت هاي 
دانش بنيان به عرصه ســاخت و ساز گفت: حضور محصولات 
توليدي با علم نو مي تواند با کاهش هزينه هاي تمام شــده به 
ايجاد رونق در بازار مســکن کمک کند. علي فاضلي، رئيس 
اتحاديه مصنوعات آلومينيومي و upvc ســاختمان تهران 
اظهار کرد: در حال حاضر چهار شــرکت با ســرمايه گذاري 
هنگفت در عرصــه صنعت آلومينيوم فعال هســتند که اين 
شرکت ها با توجه به افزايش سرعت انتقال علم و فناوري مي 
 توانند از ظرفيت شرکت هاي دانش بنيان در قالب پژوهشي

 استفاده کنند..
فاضلي گفت: حجم مبادلات در بازار آلومينيومي و يوپي وي 
سي« نسبت به سال هاي گذشته کاهش معناداري پيدا کرده 
است، زيرا افزايش هاي شديد قيمت و رکود در بازار مسکن دو 
مانع بر سر راه فعالان صنف آلومينيوم هستند. از اين رو نياز 
اين بازار به تکنولوژي جهت ترميم و اصلاح قيمت ها يکي از 

ضروري ترين موارد است که قطعاً با بازنگري در بحث توليد، 
آن هم با ورود شــرکت هاي دانش بنيان مــي تواند موضوع 

کاهش هزينه ها در ساخت وساز را کليد بزند.
وي با بيان اينکه رکود ســنگيني بر بازار ســاخت مســکن 
حاکم شــده اســت، اظهار کرد: تا زماني که ســاخت و ساز 
رونق نگيرد نمي توانيم انتظار داشــته باشــيم کــه در بازار 
محصولات آلومينيومي رونقي ايجاد شــود. رئيس اتحاديه 
مصنوعــات آلومينيومــي و يوپي وي ســي« ســاختمان 
تهران با تاکيد بر ضرورت ورود شــرکت هــاي دانش بنيان 
به عرصه ساخت و ســاز اظهار کرد: ســال هاست که گراني 
توليد، صنعت ســاخت وســاز را دچار بحران قيمتي کرده تا 
جايي که بيشتر پروژه ها به دليل عدم نقدينگي کافي، نيمه 
کاره رها شــده اند پس با حضور محصــولات فناورانه در اين 
بخش، موضوع ساخت وســاز با کيفيت و ارزان تر از گذشته 
 به عنوان يک اتفاق خوب در صنعت ســاخت وســاز مطرح 

شده است.

فاضلي گفت: در حال حاضر تعداد معدودي از شــرکت هاي 
دانش بنيان در زمينه ساخت مسکن ورود پيدا کرده اند. اگر 
دانش بنيان ها به بازار ساخت وساز ورود پيدا کنند ميتوانند 
با ايجاد رونق در اين بازار منجر به ايجاد رشــد و شــکوفايي 
در بازارهايي که وابسته به ســاخت وساز هستند، شوند. وي 
افزود: در حال حاضر بيشتر شرکت هاي دانش بنيان به عرصه 
کالاهاي مصرفي ورود پيدا کرده اند و اين در حاليست که با 
ورود به بخش توليد مي توانند منجر به شــکوفايي و رونق در 

کلان اقتصاد شوند.
رئيس اتحاديه مصنوعات آلومينيوم و upvc ساختمان تهران 
ادامه داد: در بخش توليد آلومينيوم و «يو پي وي سي« امکان 
ورود شــرکتهاي دانش بنيان به صورت مستقل وجود ندارد، 
زيرا فعاليت در اين صنعت نياز به سرمايه گذاري بسيار کلان 
دارد. فاضلي اظهار کرد: در حال حاضر چهار شرکت با سرمايه 
گذاري هنگفت درعرصه صنعت آلومينيوم فعال هستند وبا 
توجه به افزايش ســرعت انتقال علم و فنــاوري مي توانند از 

ظرفيت شرکت هاي دانش بنيان در قالب پژوهشي استفاده 
کنند.

رئيس اتحاديه مصنوعات آلومينيوم و upvc ساختمان تهران 
درباره قيمت اين محصولات در بازار گفت: قيمت مواد اوليه 
آلومينيوم و يو پي وي ســي« در مقايسه با سال گذشته بين 
۸۰ تا ۲۰۰ درصد افزايش يافته است. فاضلي ادامه داد: پيش 
از اين سالانه بين ۲۰ تا ۳۰ درصد به قيمت نهايي کالا افزوده 
مي شد، اما امسال تجربه افزايش تا ۲۰۰ درصدي بر مواد اوليه 
به علاوه افزايش حقوق و دستمزد، هزينه خدمات و... موجب 
شده تا نتوانيم مقدار جهش قيمت نهايي محصول را با درصد 
اعلام کنيم. وي درباره وضعيت بازار خارجي محصولات اظهار 
کرد: حجم صادرات آلومينيوم و يو پي وي سي« بسيار ناچيز 
اســت. البته براي توليد اين محصولات واردات مواد اوليه از 

جمله آلومينا انجام مي شود.
رئيس اتحاديــه مصنوعــات آلومينيوم و يوپي وي ســي« 
ساختمان تهران با اشــاره به اينکه ايران در توليد و صادرات 

آلومينيوم و يو پي وي ســي« مزيت رقابتي نــدارد، تصريح 
کــرد: در ميان کشــورهاي حــوزه خليج فارس امــارات و 
بحرين توليدکننده ايــن محصولات هســتند. برغم اينکه 
قيمــت انــرژي در ايران بســيار پاييــن تر از کشــورهاي 
همســايه اســت، ولي بــا ايــن حــال قيمت تمام شــده 
آنها بــه مراتب ارزان تر از ما اســت به همين دليــل در بازار 
 آلومينيــوم و يو پي وي ســي امکان رقابت با اين کشــورها 

را نيز نداريم.
فاضلي خاطرنشان کرد: يکي از دلايل عدم رقابت پذيري ايران 
در بازار آلومينيوم و يو پي وي سي« با کشورهاي همسايه اين 
است که شــاخص هاي کلان اقتصادي در آن کشورها مثبت 
و رو به رشد بوده، همچنين قيمت ارز نيز به دليل تورم مدام 
نوســان ندارد. همين مولفه ها موجب ميشود قيمت ها براي 
توليدکنندگان ثابت بوده و بتوانند براســاس شــرايط ثبات 
اقتصادي برنامه ريزي کنند و اين در حاليســت که در ايران 

حداقل در صنف ما ماهي دوبار نرخ ها تغيير مي کند.

ضرورت ورود شرکت هاي دانش بنيان به عرصه ساخت و ساز
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سخنگوی ســازمان امور مالياتی کشور گفت: حقوق 
بگيران کشور ۱۲ درصد از سهم ماليات کشور را تشکيل 
می دهند، درحاليکه اصناف تنها ۵ درصد را شامل می 
شوند. مهدی موحد بک نظر گفت: ماليات کارکردهای 
بسيار زياد در عرصه اقتصاد دارد و يکی از کارکردهای 
مهم ماليات تقويت رابطه دولت و مردم است. به گفته 
سخنگوی سازمان امور مالياتی کشــور، ۱۲ درصد از 
سهم ماليات کشور را حقوق بگيران که ابتدا  يا انتهای 
هر ماه از حقوق آنها کسر می شود، تشکيل می دهد. 
 اکنون تعداد حقوق بگيران کشــور حدود ۶ ميليون 

نفر هستند.
او ادامه داد: ۶ ميليون نفر هم صاحبان مشاغل کشور 
هستند که ۵ درصد از سهم ماليات کشور را تامين می 
کنند که ۲۰ تا ۳۰ درصد از اقتصاد کشور را تامين می 

کنند اما در حال حاضر تنها ۵ تا ۶ درصد از سهم ماليات 
کشور را شامل می شــود. موحد گفت: بی عدالتی 
مالياتی پيش از اين و در سال های گذشته بسيار بود 
و بسياری از صاحبان مشاغل و اصناف براساس توافق 
ماليات های خود را پرداخت مــی کردند اما در حال 
حاضر بيشتر براســاس داده ها  آمار و اطلاعات اين 

ماليات ها پرداخت می شود.
سخنگوی سازمان امور مالياتی کشور گفت: امسال 
براســاس اطلاعات و داده های که خود حوزه های 
اصناف و مشــاغل در اختيار ما گذاشته اند از جمله 
معرفی حساب های تجاری خود ، دستگاه های پوز،  
سامانه های مالياتی که خريد و فروش در آنها ثبت می 
شود و... دريافت می شود و ما به مرور به عدالت مالياتی 

که همواره هدف ما است نزديک تر می شويم.

مديرکل آسيای جنوبی سازمان توسعه تجارت گفت: 
در شهريورماه اولين نشست های مشترک برای برقراری 
تجارت آزاد با پاکستان شروع می شود. البته اين شروع 
مذاکرات است و فرايند نهايی سازی طول می کشد. 
هادی طالبيان مقدم در مورد آخرين وضعيت برقراری 
تجارت آزاد با پاکستان اظهار داشت: تجارت ترجيحی 
با پاکستان از قبل داشتيم و موانعی وجود داشت که 
در حال برطرف شدن است و مشکل خاصی نداريم؛ 
بنابراين در حــال برنامه ريزی برای تجــارت آزاد با 
پاکستان هستيم و مذاکرات تا يکی دو ماه آينده شروع 
و از طريق کميسيون مشــترک بين دو کشور اطلاع 

رسانی می شود.
مديرکل آسيای جنوبی سازمان توسعه تجارت ايران 

افزود: نشســت های زيادی بايد بين دو طرف برگزار 
شود تا به نتيجه مشخصی در مورد رديف کالاها و… 
برسيم. در کميسيون مشترک موضوع را اعلام کرديم 
و در شهريورماه اولين نشســت های مشترک شروع 
می شود. البته اين شروع مذاکرات است و فرايند نهايی 
سازی طول می کشد. وی تصريح کرد: در حال حاضر 
حجم تجارت با پاکستان به اندازه انتظار نيست اما پس 
از برقراری تجارت آزاد تعرفه کالاهای مورد توافق بين 
دو کشور صفر می شود. بيشترين مزيت های صادراتی 
کشــورمان برای صادرات به اين کشور نيز در بخش 
کشاورزی، فرآورده های نفتی آهن اسفنجی، ال پی جی، 
ماشين آلات، مصالح ساختمانی و خشکبار از جمله 

خرما است.

طالبيان مقدم بــا بيان اينکه ميزان تجــارت ايران و 
پاکستان ۲.۳ تا ۲.۴ ميليارد دلار در سال است، گفت: 
هر چه موانع کمتر باشــد حجم تجارت بالاتر می رود 
بنابراين پيش بينی می شــود تجارت ميــان ايران و 
پاکستان تا يک ســال آينده ۱۵ تا ۲۰ درصد افزايش 
يابد. مديرکل آسيای جنوبی سازمان توسعه تجارت 
ايران تصريح کرد: افزايش تجارت از طريق راهکارهای 
مختلفی مانند تجارت ترجيحــی و آزاد و تهاتر قابل 
انجام است و هر کدام کارکردهای خود را دارد. طالبيان 
مقدم گفت: پاکستان دستورالعملی واحد برای تجارت 
با ايران، روسيه و افغانستان صادر کرده است که حال 
بررسی آن هستيم ما نيز دستورالعمل جديدی برای 

توسعه تجارت با اين کشور در حال مذاکره هستيم.

دودابی نژاد گفت:با توجه به رشــد مصرف برق طی ۵ 
سال آينده درتلاشيم تا افق برنامه هفتم توسعه بتوانيم 
با احداث ۳۵ هزار مگاوات ظرفيت جديد نيروگاهی 
ناترازی ميان توليد و مصرف بــرق را از بين ببريم. به 
گزارش شــرکت مادر تخصصی بــرق حرارتی، امير 
دودابی نژاد با اشاره به اينکه بيش از ۹۵ درصد برق کشور 
در نيروگاه های حرارتی توليد می شود، افزود: با توجه به 
اينکه بخش عمده برق کشور توسط واحدهای حرارتی 
تأمين می شود، از اين رو هر ســاله يک برنامه ريزی 
منسجم برای آماده سازی اين واحدها در دستور کار قرار 
می گيرد تا با انجام به موقع برنامه های تعميراتی بتوانيم 
نيروگاه ها را برای فصول گرم سال در حداکثر آمادگی 

توليد در اختيار داشته باشيم.

وی ادامه داد: بر همين اساس در يک سال تعميراتی 
گذشــته بيش از ۱۰۰ هزار مگاوات برنامه تعميراتی 
با موفقيت به انجام رسيده است تا اين روزها بتوانيم 
تمامی ناوگان برق حرارتی کشور را حداکثر آمادگی 
در اختيار داشته باشــيم. معاون برنامه ريزی شرکت 
مادرتخصصی برق حرارتی با تاکيد بر اينکه شاخص 
خروج اضطراری نيروگاه ها با انجام به موقع و با کيفيت 
برنامه های تعميراتی به کمتر از دو درصد رسيده است، 
اضافه کرد: اين رقم يک شاخص آمادگی بسيار خوب 
و منطبق بر اســتانداردهای جهانی است که با اتکای 
برنامه ريزی های صورت گرفته در اين حوزه می توانيم 

اين روزها را با اطمينان بيشتری پشت سر بگذاريم. 
دودابی نژاد نياز فعلی مصرف برق کشور را بيش از ۷۲ 

هزار مگاوات برشمرد و افزود: حدود ۵۴ هزار مگاوات 
از اين رقم توسط نيروگاه های حرارتی و مابقی توسط 
نيروگاه های برقابی، تجديدپذيــر، اتمی، مولدهای 
مقياس کوچک و ديزل ها توليد می شــود که در اين 
ميان حدود ۱۰ هزار مگاوات ناترازی بين توليد و مصرف 

برق وجود دارد.
وی با اشــاره به برنامه ريزی صورت گرفته برای رفع 
ناترازی موجود در اين بخش، گفت: براساس پيش بينی 
صورت گرفته در تلاشيم در افق برنامه هفتم توسعه 
بتوانيم اين ناترازی را رفع کنيم. برای تحقق اين امر 
با توجه به رشد مصرف برق طی پنج سال آينده بايد 
مجموعاً ۳۵ هزار مگاوات ظرفيت جديد نيروگاهی با 

حجم سرمايه گذاری ۱۸ ميليارد يورو احداث شود.

مديرعامل بنياد ملی گندمکاران گفت: بنابر آخرين 
آمار ميزان خريد تضمينی گندم نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل يک ميليون و ۳۰۰ هزارهکتار 
معادل ۲۷ درصد رشد داشته است. عليقلی ايمانی 
گفت:  بنابر آمــار از ابتدای فصل برداشــت تا روز 
گذشته بيش از ۶ ميليون تن گندم خريد تضمينی 
شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل يک ميليون 

و ۳۰۰ هزارتن معادل ۲۷ درصد رشد داشته است.
به گفته او، مدت زيادی است که پرداخت مطالبات 
گندمکاران روی عدد ۵۷ درصد باقی مانده است 
و همچنان با احتساب نرخ علی الحساب ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ تومان، ۴۳ درصد مطالبات پرداخت نشده 
و درنهايت اين امر منجر به نارضايتی کشــاورزان 

شده است.

ايمانی ادامه داد: از ابتدای فصل برداشت ريالی بابت 
گندم بذری به کشاورزان پيمانکار پرداخت نشده 
است و همين امر موجب شد که اکثر کشاورزان اعلام 
کنند چنانچه تدابيری در اين زمينه انديشيده نشود، 
ناچار به تحويل بذر توليدی از شرکت ها و فروش در 

بازار آزاد هستند.
مديرعامل بنياد ملی گندمکاران گفت: با توجه به 
گذشت بيش از ســه ماه از عدم پرداخت مطالبات 
بذر و نبود افق روشــن در اين خصوص، تهيه بذر 
گندم برای کشت سال زراعی جديد با مشکل روبرو 
خواهد شد. او گفت: برآورد ها حاکی از آن است که با 
اصلاح قيمت خريد تضمينی و تسريع در پرداخت 
مطالبات، ميزان خريد تضمينی گندم به ۸ تا ۸ و نيم 

ميليون تن برسد.

سخنگوی صنعت برق گفت: متاسفانه ۸۰ درصد 
مشترکان زير الگو مصرف برق دارند که اين رقم 
بزرگی اســت. مصطفی رجبی مشهدی گفت: 
اولين دوره صورت حســاب فصل گرما برای ۳۵ 
درصد از مشــترکان خانگی صادر شــده است 
که تا پايان تير ماه برای مابقی مشــترکان صادر 

خواهد شد.
او افزود: ســال گذشــته حــدود يک هــزار و 
دويســت مــگاوات در بخــش خانگــی صرفه 
جويی بــرق را شــاهد بوديم که پيــش بينی 
می شــود در ۴ ماهه گرم امســال حدود ۲ هزار 
 مگاوات صرفه جويــی برق در بخــش خانگی 

را داشته باشيم. 
به گفته رجبی مشهدی ،متاســفانه ۸۰ درصد 

مشترکان زير الگو مصرف برق دارند که اين رقم 
بزرگی است.

سخنگوی صنعت برق گفت:ســاعات پيک روز 
شبکه در تابستان  از ســاعت ۱۲ تا ۱۷ و پيک 
شــب بين ســاعات ۲۱ تا۲۳ اســت که در اين 
خصوص مشــترکان بايد توجه داشــته باشند 
که بيشــترين قيمت برق مربوط به ساعات اوج 
بار اســت و افزايــش غيرمجاز مصــرف در اين 
 ســاعات با افزايش هزينه بــرق مصرفی همراه 

خواهد شد. 
رجبــی مشــهدی گفــت: روز گذشــته پيک 
مصرف بــرق بــه ۷۲ هــزار و ۵۰۰ مــگاوات  
 رســيد و پيش بينی می شــود که امروز از اين 

عدد فراتر رود.

ســاماندهی بازار مســکن و 
توليد آن در کشــور يکی از 
مهم ترين برنامه های دولت 
ســيزدهم بوده اســت و اثر 
اين اقدامات در بهار امســال 
خود را نشــان داد به طوری که شــواهد و مستندات 
نشــان می دهد که در ماه های اخير، قيمت مســکن 
 کاهشــی شــده و پيش بينی ها حاکی از تــداوم اين 

روند دارد.
مشکل مسکن در کشور در دهه ۹۰ به دليل سياست های 
دولت قبل به يک بحران تبديل شد که بخش زيادی از 
نابسامانی در اين بخش به دليل عدم اعتقاد دولت يازدهم 
و دوازدهم به ساخت مسکن بود به طوری که وارد نشدن 
در اين حوزه را به عنوان يکــی از افتخارات خود عنوان 
می کرد؛ می توان مرتبط دانســت. دولت سيزدهم در 
حالی سکان مديريت کشور را بر عهده گرفت که کشور با 

مشکلات زيادی در حوزه های اقتصادی مواجه بود و در 
بخش مسکن با انباشت شديد تقاضا و رشد ۸۰۰ درصدی 
قيمت مواجه بوديم اما دولت سيزدهم، موضوع مسکن 
را چه در بخش توليد و چه ســاماندهی بازار در اولويت 

خود قرار داد.
به گزارش ايرنا، امروز توليد مسکن در قالب طرح نهضت 
ملی مســکن و در کنار آن اجرای طرح های کوتاه مدت 
برای ساماندهی بازار مسکن از جمله برخورد با بنگاه های 
املاک غيرمجاز، تعيين ســقف افزايش اجاره بها، اخذ 
ماليات از واحدهای لوکس و خانه های خالی و... توانست 
از التهاب در اين بازار بکاهــد. تاثير اين اقدامات در بازار 
مســکن خود را به خوبی نشان داده و ســبب شده تا 
پيش بينی های منتقدان دولت، مبنی شوک در بخش 
مسکن کشور و فضاسازی و سياه نمايی های آنها شکست 
خورده و ديگر شاهد جولان آنها در فضای به خصوص 
مجازی نيستيم. اقدامات دولت با هدف ساماندهی بازار 
مسکن که از ابتدای ۱۴۰۲ به اوج خود رسيد توانست 

تاثيرگذاری مثبتی در بازار بگذارد.

کاهش ۱۰ درصدی قیمت در واحدهای بزرگ 
متراژ

بررسی ميدانی از بنگاه های املاک در برخی از مناطق 
شــهر تهران از جمله خيابــان وليعصر، ســتارخان، 
سعادت آباد و پرستار شمالی )پيروزی( نشان می دهد که 
نه تنها بازار مسکن در آرامش به سر می برد، بلکه به دليل 
مهار تورم و ثبات نسبی قيمت ارز، ديگر خبری از رشد 
شــديد قيمت در اين بخش نبوده و بازار اين بار به سود 

مصرف کننده های واقعی و نه دلالان و سوداگران است.

نرمش مالکان واحدهای بزرگ متراژ
برخی از مشــاوران امــلاک از کوتاه آمــدن مالکان به 
خصوص واحدهای بــزرگ متــراژ در هفته های اخير 
خبر دادند و عنوان کردند که با توجــه به ثبات در بازار 
مســکن و احتمال ادامه داربودن کاهــش قيمت ها در 
آينده نزديک، مالکان اين واحدهــا که بخش زيادی از 
آنها با هدف ســرمايه گذاری، اقدام بــه خريد و احتکار 
کرده اند، ديگر تداوم حبس مســکن خــود را به صلاح 

ندانســته و اقدام به عرضه و فــروش می کنند. مالکان 
با هدف برگرداندن ســرمايه خود بــه چرخه فعاليت، 
واحدهای بزرگ متراژ خود را وارد بــازار کرده و حتی 
تخفيف های بسيار خوبی نيز می دهند، اما با اين وجود 
مشــتری های زيادی برای خريدايــن واحدها وجود 
ندارد؛ به عبارت ساده تر، مالکی که واحد خود را با هدف 
سوداگری احتکار کرده بود، امروز به دليل تداوم کاهش 
قيمت مسکن در آينده، مجبور به عرضه واحدهای خود 
 شده و اين بار اين مالکان هستند که به دنبال مشتری 

می باشند.
به گفته بنگاه های املاک فعــال در اين مناطق، قيمت 
واحدهای بزرگ متراژ و البته بدون مشتری در هفته های 
اخير حداقل ۱۰ درصد کاهش داشته و پيش بينی ها از 
کاهش ۲۰ تا ۳۰ درصدی آنها در ماه های آينده است. 
کاهشی که نه تنها در کلانشهر تهران بلکه در ديگر شهرها 
از جمله پرديس، پرند، هشتگرد، انديشه و رباط کرديم 
نيز شاهد آن هستيم و نشان از تاثيرگذاری مثبت اقدامات 

دولت در حوزه مسکن را دارد.

تقاضاهای سرمایه ای در حال خارج شدن از 
بازار مسکن است

کارشناس حوزه مســکن با اشــاره به اينکه بخشی از 
تقاضاهای سرمايه ای در حال خارج شدن از بازار مسکن 
است، گفت: اتفاقی در اين بازار امروز در حال رخ دادن 

است که در راستای اعمال سياســت های دولت برای 
کنترل بازار مســکن به وقوع پيوســته است. فرشيد 
ايلاتی افزود: امروز برنامه های دولت در حوزه مســکن 
در واحدهای بزرگ متراژ و کاهش قيمت آنها به خوبی 
نمود کرده،واحدهای ۳۴۰، ۴۰۰ و ۵۰۰ متری که بخش 
زيادی از آنها به منظور انباشت سرمايه و سرمايه گذاری 
خريد و فروش شــده و يا خالی نگه داشــته شده و اين 
مالکين اکنون با تحفيــف ملک های خــود را عرضه 

می کنند.
وی با بيان اينکه اين اتفاق را تا پيش از اين شايد خيلی 
شاهد نبوديم، بيان داشــت: اين روند امروز شروع شده 
و پيش زمينه يک رويداد بزرگتــر در آينده خواهد بود. 
ايلاتی با اشاره به افت ۱۰ درصدی قيمت مسکن های 
بزرگ متراژ، گفت: اين روند تداوم خواهد داشت و اين 
احتمال که در آينده نزديک قيمت اين واحدها ۲۰ تا ۳۰ 
درصد کاهش يابد دور از ذهن نيست و امکان پذير است.

کارشناس بازار مسکن افت قيمت واحدهای بزرگ متراژ 
را نشانه خوبی مبنی بر شــروع خارج شدن تقاضاهای 

سرمايه ای از بازار مسکن، دانست و تاکيد کرد: همچنين 
با توجه به اجرايی شدن ماليات های جديد در اين بخش، 
شــاهد خواهيم بود که قيمت مســکن به خصوص در 

واحدهای بزرگ متراژ همچنان کاهشی باشد.

کاهش قیمت به واحدهای متوسط و کوچک 
نیز خواهد رسید

ايلاتی ادامــه داد: زمانی که فرآينــد کاهش قيمت ها 
شروع شود، به صورت تدريجی نوبت واحدهای متوسط 
و کوچک متراژ نيز خواهد رســيد و ايــن اتفاق خوب 
دومينوواری است که از واحدهای لوکس و بزرگ متراژ 
شروع شده و پيش بينی ما بر اين است که نه تنها تداوم 
خواهد داشــت، بلکه ديگر واحدها را نيــز در برخواهد 
گرفت. وی بااشاره به سياســت ها و جديت دولت برای 
ساماندهی مســکن،اظهار کرد: دولت تصميم قطعی 
خود را برای انســجام بخشــی به اين بخش گرفته و 
 کاهش قيمت در واحدهای بزرگ متراژ، مصداق خوبی

 بر اين ادعا است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

طرح های کوتاه مدت التهاب بازار مسکن را کاهش داد 

تداوم روند کاهشی قیمت مسکن 

اصناف سهم ۵ درصدی در ماليات کشور دارند

ناترازی برق تا پایان برنامه هفتم برطرف می شودآغاز مذاکرات تجارت آزاد با پاکستان از شهریور

خرید تضمينی گندم ۲۷ درصد افزایش یافت ۸۰ درصد مشترکان زیر الگو برق مصرف می کنند

ایجاد تعادل در عرضه و تقاضای مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن 

مسکن نقش زيادی در ســبد خانوار دارد.مسکن برای برخی اقشار و مســتاجران بيش از ۸۰ درصد 
هزينه های خانوار را شامل می شود. بنابراين واضح است که سر و سامان دادن به وضعيت بازار مسکن 
تا حد قابل توجهی به کنترل تورم کمک می کند. از طرف ديگر وقتی توليد مسکن بالا رود با توجه به 
فراگيری اين بخش به رونق اقتصاد منجر می شود، باعث افزايش اشتغال و نهايتا رشد سطح رفاه عمومی 

خواهد شد.
دولت بايد تعادل بين عرضه و تقاضا را در بخش مسکن ايجاد کند. از حدود ۱۰ سال قبل برآوردهايی 
صورت گرفت و اعلام شد که لازم است سالانه يک ميليون واحد مسکونی در کشور ساخته شود که اگر 
اين اقدام انجام می شد تا سال ۱۴۰۴ به نقطه سر به سر می رسيديم، اما طی اين سال ها توليد يک ميليون 

مسکن محقق نشد. لذا با کسری در اين بخش مواجهيم که بايد جبران شود.
در هفته های اخير قيمت آپارتمان های بزرگ متراژ کاهش بيشتری را در مقايسه با واحدهای کوچک 
تجربه کرده اســت. دولت بايد در اين وضعيت تلاش کند توليد مســکن افزايش يابد تا از جهش آتی 
قيمت ها جلوگيری شود. بازارهای بورس، خودرو، ارز، طلا و مسکن، همگی دچار ثبات شده اند. گزينه  
خوب آن است که سرمايه ها به سمت توليد برود تا گردش مالی و اشتغال ايجاد کند. اگر سرمايه ها به 
بازار مسکن بيايد جز رشد قيمت و دور شدن متقاضيان مصرفی از مسکن مورد نياز ثمره ديگری ندارد.
در حال حاضر ساخت و ســاز در دو حوزه فعال است؛ يکی بخش خصوصی اســت که تقريبا ساليانه 
۴۰۰ هزار واحد مســکونی توليد می کند. حوزه  ديگر به برنامه دولت برای ساخت سالانه يک ميليون 
واحد مربوط می شــود که در اين بخش در هفته های اخير وزارت راه و شهر ســازی همکاری خوبی با 

مجموعه های انبوه  سازی آغاز کرده که اميدواری را به افزايش عرضه مسکن ايجاد کرده است.
هنوز روند نقدينگی در اقتصاد کشور به طور وحشتناکی صعودی است و اين موضوع توانست پول های 
زيادی را به بازار های غير رسمی هدايت کند. نبود برنامه برای تجميع اين نقدينگی ها و هدايت به سوی 
بازار های مولد مانند توليد مســکن، وضعيت تورم در بازار های موازی با مســکن را پر رونق تر از توليد 

مسکن کرده است.
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توان شركت های دانش بنيان در حل مسائل بزرگ ملی 
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی، گفت: در همه اســتان های کشور، 
شرکت های دانش بنیان و دیگر اجزای زیست بوم نوآوری رشد بسیار خوبی 
داشته و امروز توان حل مسائل بزرگ ملی را پیدا کرده اند. دکتر محمدصادق 
خیاطیان، رییس صندوق نوآوری در جریان بازدید از ناحیه نوآوری شریف، 
در نشست مشترکی با رییس دانشگاه صنعتی شریف، رییس پارک علم و 
فناوری و همچنین رییس صندوق پژوهش و فناوری شــریف، به بحث و 
بررسی پیرامون راهکارهای توسعه فعالیت ها و جهش تولید شرکت های 

دانش بنیان مستقر در ناحیه نوآوری شریف پرداختند.

ناحیه نوآوری شریف به یک زیست بوم مثال زدنی در کشور 
تبدیل شده است

در این نشســت دکتر خیاطیان ضمن ابراز خرســندی از دســتاوردها و 
توانمندی های شــرکت های دانش بنیان و فناور مستقر در ناحیه نوآوری 
شریف اظهار کرد: امروز ناحیه نوآوری شریف به یک زیست بوم مثال زدنی در 
کشور تبدیل شده است. دستاوردها و اقدامات انجام شده در دو دهه گذشته 
در این مرکز، ناحیه نوآوری شریف را به مرکزی تبدیل کرده که می تواند 

الگویی برای سایر بخش ها و زیست بوم های نوآوری کشور باشد. 
وی افزود: به نظر می رســد که بایــد الگوی فعالیت هــا و کارهای ناحیه 
نوآوری شریف را به دیگر بخش های نوآوری کشور نیز تسری داد. رییس 
صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین گفت: یکی از مسائل مهم ما در حوزه 
برنامه ریزی فناوری، به رسمیت شــناختن تنوع پارک های علم و فناوری 
است. با توجه به رشــد روزافزون زیست بوم نوآوری کشور، دیگر یک مدل 
و الگو از پارک های علم و فناوری پاسخگوی نیاز زیست بوم فناوری کشور 
نیست و باید برنامه ریزی هایی برای ایجاد مدل های متنوعی از پارک های 

علم و فناوری با کارکردهای متفاوت را تعریف کنیم. 
دکتر خیاطیان با تاکید بر اینکه امروز زیست بوم نوآوری در همه استان های 
کشور با رشد بسیار چشــمگیری مواجه شده اســت، بیان کرد: در همه 
استان های کشور، شرکت های دانش بنیان و دیگر اجزای زیست بوم نوآوری 
رشد بسیار خوبی داشته و امروز توان حل مسائل بزرگ ملی را پیدا کرده اند. 
وی در بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: رویدادها و برنامه های 
دانشجویی در دانشگاه ها به خصوص در دانشگاه صنعتی شریف علاوه بر 
نتایج و ثمرات بسیاری که دارد، می تواند همچنان ایده ها و خلاقیت های 

نوآورانه دانشجویان را به بدنه زیست بوم نوآوری کشور متصل کند.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی، رکن و محور اصلی زیست بوم نوآوری در هر 
کشوری را نیروی انسانی آن کشور عنوان کرد و گفت: اگر نیروی تربیت یافته و 
کارآمدی وجود نداشته باشد، عملا فناوری توسعه نخواهد یافت؛ بنابراین همه 
تلاش ما باید این باشد که نیروی انسانی مبدع، کارآمد و متعهدی تربیت کنیم 

که بتواند نقش خود را در توسعه فناوری کشور ایفا کند.
خیاطیان با اشــاره به تلاش های صندوق نوآوری و شکوفایی در سال های 
گذشته برای فراهم   ساختن ابزارهای مختلف تامین مالی فناوری با همکاری 
سایر بازیگران زیست بوم گفت: در این دوره نیز ابزارهای جدید متنوعی را 
طراحی کرده ایم. همچنین با مشارکت خوب شبکه بانکی کشور توانستیم 
حجم زیادی از فرآیند تامین مالی را تســهیل کنیم. رساندن شرکت ها به 
منابع بانکی نیز از ماموریت های ماست و از سوی دیگر، بازار سرمایه و برش 
اقتصاد مردمی در حوزه دانش بنیانی نیز استفاده از تامین مالی جمعی است 

که در این باره، نشست های خوبی با رییس سازمان بورس داشتیم. 
وی با بیان اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی این قابلیت را دارد که ابزارهای 
جدیدی را برای توسعه فعالیت شرکت های دانش بنیان تعریف کند، گفت: 
شرکت ها می توانند به صندوق بگویند که چه ابزاری نیاز دارند تا متناسب با 
نیازشان آن را تعریف کنیم. از سوی دیگر، برنامه ما این است که از منابع دولتی 

فاصله بگیریم و بازیگران متعدد زیست بوم تامین مالی را ارتقاء بخشیم. 
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به ورود شرکت های بزرگ 
به حوزه حمایت از شــرکت های دانش بنیان گفت: قانــون جهش تولید 
دانش بنیان نیز در این مســیر ظرفیت های خوبی را برای این شرکت های 
بزرگ ایجاد کرده اســت تا ظرفیت های خود را به میدان توســعه اقتصاد 

دانش بنیان بیاورند. 
خیاطیان در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه صندوق نوآوری 
و شکوفایی به نوبه خود در شکل بخشیدن به ناحیه نوآوری شریف ایفای 
نقش کرده اســت، گفت: به طور مثال، در برج فناوری طرشت حدود ۸۰ 
شرکت دانش بنیان و فناور مستقرند که ۱۶ شرکت در مجموع ۳۰ میلیارد 
تومان برای استقرار در این برج از محل خط اعتباری از صندوق نوآوری و 

شکوفایی، تسهیلات استقرار دریافت کردند.
خیاطیان همچنین تامین خط اعتباری صندوق پژوهش و فناوری شریف 
را از دیگر اقدامات صندوق نوآوری و شــکوفایی برشمرد و گفت: صندوق 
دانشگاه یکی از بازیگران مهم ناحیه نوآوری شریف است که سرمایه اولیه 
آن ۱۳۰ میلیارد تومان است و ما نیز ۵۴ میلیارد تومان خط اعتباری و ۷۵ 

میلیارد تومان تسهیلات جعاله به این صندوق اعطا کرده ایم.
در ادامه این نشست، سادات رسول، مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری 
شریف با اشاره به اینکه تا امروز کارهای پربار بسیاری در همکاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی و صندوق پژوهش و فناوری شریف انجام شده است، 
گفت: یکی از شــاخص ترین این کارها، شکل گیری مجموعه برج فناوری 

طرشت بود که صندوق نوآوری، بسته خاصی برای آن طراحی کرد.
وی با بیان اینکه امروز ضرورت حمایت از شــرکت ها و تیم های کوچک تر 
دانش بنیان بیشــتر احســاس می شــود، گفت: تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان کوچک، اگرچه مدت زمان زیادی نیاز دارد و عملا ســخت تر 
و پرهزینه تر اســت، اما در طولانی مدت می تواند بازدهی بسیار مطلوب و 
چشمگیری داشته باشد و سبب رشد ســهم اقتصاد دانش بنیان در تولید 

ناخالص داخلی شود.

اخبار

ســومین اجــلاس وزرای 
ارتباطات کشورهای عضو 
اکو با بازدید از نمایشــگاه 
فنــاوری  و  ارتباطــات 
اطلاعات آغاز شد. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به همراه 
هیات هایی از کشــورهای عراق و پاکستان و دیگر 
کشورهای عضو ســازمان اکو در ابتدا از نمایشگاه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران بازدید کردند.
یکی از اهــداف برگزاری این اجلاس رســیدن به 
راه های توســعه همکاری های دو و چند جانبه بین 
کشــورهای عضو اعلام شده اســت و در این راستا 
چندی قبل وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
کشورمان برای بررسی آخرین وضعیت امور مربوط 
به این نشست، دیداری با دبیر کل محترم سازمان 

اکو داشت.
این سازمان ۵۲ ســال پیش با همکاری سه کشور 
ایران، ترکیه و پاکســتان تشکیل شــد و ایران به 
عنوان یکــی از بنیانگــذاران ســازمان همکاری 
اقتصــادی اکو به شــمار مــی رود. در حال حاضر 
۱۰ کشور عضو این سازمان هســتند و کشورهایِ 
پاکستان، قزاقســتان، تاجیکســتان، ازبکستان و 

 ایران عضوِ مشــترک مابین اکو و سازمان همکاری 
شانگ های هستند.

در این نشست و طی جلسات مختلف، وزرا، رؤسای 
هیئت ها و سایر شرکت کنندگان، آخرین تحولات 
شناسایی شــده در »اســتراتژی منطقه ای ۲۰۲۵ 
اکو برای توسعه جامعه اطلاعاتی ۲۰۲۵«، که افق 
آینده این سازمان نیز اســت و مکانیسم های ادغام 
منطقه ای در زمینه ICT را، مورد بحث و بررسی قرار 
خواهند داد. در این اجلاس دو روزه، وزرای ارتباطات 
کشورهای عضو اکو در نشست گفتگوهای سیاسی 
وزرا در حوزه آینده دیجیتال تبادل نظر خواهند کرد.

وزیر ارتباطات در این اجلاس گفت: راه های توسعه 
همکاری های چند جانبه در حوزه آی ســی تی در 
اجلاس وزرای ارتباطات کشورهای عضو اکو بررسی 
می شود. عیسی زارع پور در سومین اجلاس وزرای 
ارتباطات ســازمان اکو پس از بازدید از نمایشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات به همراه هیئت های 
مختلف از کشورهای عراق پاکستان و کشور آفریقایی 
در جمع خبرنگاران در خصوص اجلاس اکو و بازدید 
از نمایشــگاه گفت: در حال حاضر میزبان اجلاس 
وزرای ارتباطات کشــورهای همســایه جمهوری 
اسلامی ایران هستیم تا راه های توسعه همکاری های 
چند جانبه در حوزه آی سی تی بررسی شود که به 
این منظور ۱۱ کشور در این اجلاس حضور دارند با 

دستاوردهای شرکت های ایرانی آشنا می شوند.

وی افزود: جلســات چند جانبه برای معرفی کسب 
و کارهای ایرانی تدارک دیده شــده تا ظرفیت های 
ایرانی توضیح داده شود و راه های توسعه همکاری و 
بازارسازی محصولات ایرانی در این کشور عملیاتی 
شود. زارع پور در ادامه گفت: افتخار داریم که امروز 
میزبان اجلاس وزرای ارتباطات کشــورهای عضو 
سازمان اکو و همچنین کشورهای همسایه جمهوری 
اسلامی ایران هستیم تا در این دو روز راه های توسعه 
همکاری چند جانبه و دوجانبه با این کشــورها در 

حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات را بررسی کنیم.

وی افزود: در آغازین روز برای اینکه هیئت های عالی 
رتبه حوزه فناوری اطلاعات در حدود ۱۱ کشــور 
حضور دارند و به منظور آشــنایی با دستاوردهای 
شــرکت های ایرانــی در بخش هــای گوناگــون 
ارتباطات و فناوری اطلاعات نمایشــگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات برگزار شــد تا بخش کوچکی از 
توانمندی های جمهوری اسلامی ایران نمایش داده 
شود. وی تصریح کرد: در بازدید از نمایشگاه حوزه 
های سخت افزار، نرم افزار، ســرویس ها و خدمات 

برخط و دیجیتال مورد توجه قرار گرفت.

اجلاس وزرای ارتباطات كشورهای عضو اكو برگزار شد

تسهیل بازارسازی محصولات ICT  ایرانی
News kasbokar@gmail.com

رئیس مرکز توســعه هوش مصنوعی پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: هوش مصنوعی 
به سرمایه گذاری نیاز دارد که خوشبختانه دولت 
به این مساله توجه کرده و وزارت ارتباطات برای آن 
برنامه ریزی دارد. محمد شهرام معین در خصوص 
پروژه های پژوهشگاه ارتباطات گفت: پروژه های 
پژوهشــگاه ارتباطات به طور مثال پروژه ســطح 
زیر کشت و راه اندازی آزمایشگاه توسعه و ارزیابی 
محصولات هــوش مصنوعی و خدمــات هوش 
مصنوعی با همکاری و استفاده از توان دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی و صنایع و شرکت های خصوص 
انجام می شــود یعنی از توان علمی دانشــگاه ها 
استفاده کرده و کار در همان زمان اجرا یا نهایتاً بعد 

از آن به بخش خصوصی سپرده می شود.
وی با بیان اینکــه برنامه ریزی بــرای راه اندازی 
آزمایشــگاه توســعه و ارزیابی محصولات هوش 
مصنوعی در حال انجام است و انشاالله در چند ماه 
آینده فاز اول این آزمایشــگاه راه اندازی می شود 
گفت: رسالت اصلی آزمایشگاه ارزیابی محصولات 
است یعنی محصولاتی که در حوزه هوش مصنوعی 
در بخش پردازش گفتار، پــردازش زبان طبیعی، 
پردازش تصویر، ویدئو یا تلفیقی از اینها اســت یا 

هر ســامانه یا محصولی که ذیل هوش مصنوعی 
قرار می گیرد، با توان دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی 
صنعت و آزمایشگاه هایی که در این زمینه وجود 
دارد طبق استانداردهای ملی و بین المللی ارزیابی 

و رتبه بندی شوند.
رئیــس مرکز نوآوری توســعه هــوش مصنوعی 
پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات ادامه 
داد: به غیر از پیچیدگی نرم افــزاری، به طور کل 
عدم قطعیت در موضوع هــوش مصنوعی وجود 
دارد و دقت این ســامانه ها در شــرایط مختلف 
باید در نظــر گرفته شــود. همچنین محصولات 
مختلفی در بازار در این زمینه وجود دارد شــامل 
انواع محصــولات بیومتریــک، محصولات پلاک 
خوان، محصولات گفتاری، تشخیص گفتار که باید 
ارزیابی دقیق شود. ما در حال برنامه ریزی هستیم 
تا برای بخش هایی که در حال توسعه سامانه ها یا 

محصولات هستند به آنها خدمات دهیم.
معین در ادامه با اشــاره به آزمایشــگاه »پارسی 
آزما« گفت: در این آزمایشــگاه مباحث جویشگر 
بومی، ابزارهای خط و زبان فارسی و… پیگیری 
می شود و می تواند بخشــی از آزمایشگاه توسعه و 
ارزیابی محصولات هوش مصنوعی باشــد. پیش 

بینی می کنم بخشی از آزمایشگاه توسعه و ارزیابی 
محصولات هوش مصنوعی تا زمستان سال جاری 
به بهره برداری برسد و بعد از آن فازهای توسعه و 

گسترش و افزایش ظرفیت آن انجام می شود.
وی به چالش های موجود در هوش مصنوعی اشاره 
و تصریح کرد: برای داشتن هوش مصنوعی اخلاق 
مدار، مســئولیت پذیر و با اطمینان نیاز است که 
داده هایی با تعداد، با کیفیت و حجم مناسب وجود 
داشته باشد چون در حال حاضر ابزار و الگوریتم ها 
و روش های هوش مصنوعی که در حال اســتفاده 
هســتند برای کار کردن به داده های زیاد احتیاج 
دارند بنابراین حجم داده ها خیلی مســاله مهمی 
است و همچنین داده ها باید از لحاظ حفظ حریم 
خصوصی و عدم خدشه دار کردن حریم خصوصی 

مطمئن باشند.
رئیــس مرکز نوآوری توســعه هــوش مصنوعی 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه 
به اهمیت فرهنگ سازی پذیرش هوش مصنوعی 
در جامعه، سازمان ها و ارگان های دولتی اشاره کرد 
و گفت: این موضوع که هوش مصنوعی قرار است 
چه اقدامی انجام دهد برای بسیاری از افراد هراس 
ایجاد کرده است. چرا که مردم فکر می کنند هوش 

مصنوعی قرار است جایگزین نیروی انسانی شود در 
صورتی که این گونه نیست و مدل طیف کار نیروی 
انسانی را تحت تأثیر قرار می دهد اما باعث حذف 
نیروی انسانی نمی شود. کاری که هوش مصنوعی 
نباید آن را انجام دهد نیروی انسانی انجام می دهد.
وی همچنیــن بیان کــرد: هــوش مصنوعی که 
در حال حاضر چند ســالی اســت مطرح شده و 
استفاده می شــود، هوش مصنوعی ایده آلی که 
خدمت رسان به جامعه باشــد، نیست و احتیاج 
به داده ها و زیرســاخت های پردازشی فوق سریع 
 دارد کــه در ایران در حــال برنامه ریــزی برای 

توسعه آن هستیم.
معین در پایان گفت: هــوش مصنوعی احتیاج به 
سرمایه گذاری دارد که خوشبختانه دولت به این 
مســاله توجه کرده و وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به صورت جدی بــرای آن برنامه ریزی 
می کند. برای رســیدن به هدف بــالا بردن رتبه 
ایران باید اهتمام عمومی وجود داشــته باشــد و 
همه دست اندرکاران باید در این زمینه هماهنگ 
شوند. ضمن اینکه نیروهای متخصص باید در این 
زمینه تربیت کنیم که بتواند زیر ساخت دانشی و 
فناوری های نوین سطح بالا را در کشور فراهم کند.

رئیس جمهور در پیامی به مناسبت روز فناوری اطلاعات 
که توسط وزیر ارتباطات قرائت شد، اعلام کرده است: 
انتظار جدی از همه دستگاه های اجرایی و بدنه بخش 
خصوصی این اســت که حل چالش های عمده پیش 
روی کســب وکارهای دیجیتال را در دستور کار خود 

قرار دهند.
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در مراسم روز فناوری اطلاعات گفت: برای نخستین 
بار اقتصاد دیجیتال هویت مستقل پیدا کرده و تبدیل 
به یک فصل شده است. همه دستگاه ها بر اساس لایحه 
سوم موظف شدند که برنامه خود را برای هوشمندسازی 
با تکیه بر ظرفیت بخش خصوصی بــه دولت بیاورند 
و آن را تصویب کننــد. وزارت ارتباطات نیز مکلف به 
فراهم کردن زیرســاخت های ارتباطی است. زارع پور 
پس از صحبت ابتدایی خود، پیام رئیس جمهور با عنوان 
»تقویت فناوری اطلاعــات و ارتباطات جهت تقویت 

دولت و جامعه  کارآفرین« را قرائت کرد.
در پیام رئیس جمهور آمده است: اقتصاد کشور در صد 

سال گذشته با تکیه بر منابع طبیعی از جمله نفت، گاز 
و معدن رشد کرده است اما اکنون در سالهای اخیر و در 
کنار این معادن خدادادی به تدریج مزیت های اقتصادی 
جدیدی ایجاد شده اند که صنایع دانش بنیان ما متکی 
بر سرمایه ارزشمند و متخصص انسانی که یکی از این 

مزیت ها برای پیشرفت جمهوری است. 
مقوله ارتباطــات و فناوری اطلاعات عــلاوه بر ارزش 
آفرینی بی نظیر خود و ظرفیت پیشگامی در اشتغال 
و صادرات کشــور عامل متحول کننده و سایر صنایع 
محســوب از ســوی دیگر دولت انقلابی که از ابتدای 
شروع به کار خود ردای دولت کارآفرین را بر تن کرده 
باور دارد تحقق اهداف گام دوم انقلاب اسلامی در حوزه 
اقتصادی و اجتماعی در گرو تقویت نقش آفرینی یک 
جامعه کارآفرین است. لذا حمایت از کسب وکارهای 
حوزه فناوری اطلاعات و رفع موانع این عرصه همواره از 

الویت های دولت بوده است.
در ادامه پیام رئیس جمهور آمده اســت:  سال گذشته 
با شــعار تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین در حالی 

پایان یافت که دولت سیاست های کلیدی خود را برای 
حمایت از این حوزه از طریق تشــکیل کارگروه ویژه 
اقتصاد دیجیتال با اختیارات هیات وزیران، ابلاغ قانون 
جهش دانش بنیان و تدوین و تصویب آیین نامه حمایت 
از تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین انجام داد و در 
حوزه فناوری اکنون باید در مســیر کارآفرینی و رشد 
این بخش ضمن حذف دستورالعمل ها و ضوابط دست و 
پاگیر و دیوان سالارانه با همراهی و همدلی مجدانه تمام 
ذینفعان فرصت های نو برای رشد و ترقی ایران اسلامی 

سریع تر به وجود آید.
این مهم محقق نخواهند شد مگر با فعال سازی ظرفیت 
بخش خصوصی و فعالان خــلاق و جوان که بازوهای 
قدرتمند و آینده سازان این مرز و بوم هستند. اهمیت 
موضوع در نگاه دولت تا به آنجایی اســت که افزایش 
۲ برابری ســهم اقتصاد دیجیتال از حدود ۷.۸ درصد 
به ۱۵ درصد تا پایان برنامه هفتم توسعه هدف گذاری 
شده است و نیز یکی از سرفصل های اصلی برنامه هفتم 
توسعه به اقتصاد دیجیتال اختصاص یافته است. تحقق 

این اولویت نیازمند فعالیت جهادگونه همه بازیگران در 
تمام دستگاه ها و نهادهای مختلف است.

رئیس جمهــور افزوده اســت: انتظار جــدی از همه 
دستگاه های اجرایی و بدنه بخش خصوصی این است که 
با توجه به موارد فوق حل چالش های عمده پیش روی 
کسب وکارهای دیجیتال کشور را در اولویت خود قرار 
دهند تا در افق کوتاه مدت شاهد جهش ایران اسلامی 
در این حوزه باشیم. سالروز تولد جناب خوارزمی که به 
عنوان روز ملی فناوری اطلاعات نامگذاری شده یادآور 
این مهم است که دانشمندان و متخصصان ایرانی با توکل 
به خدا، اعتماد به نفس و مجاهدت عالمانه می توانند 
چنان اثرگذار باشند که حاصل علم و عمل شان نه تنها 

در کشور بلکه تا قرن ها ماندگار و منشا خیر باشد.
سال ۱۴۰۱ برای نخســتین به طور رسمی ۲۲ تیرماه 
در تقویم به عنوان روز ملی فناوری اطلاعات نام گذاری 
شــد. انتخاب این روز به دلیل همزمانــی آن با زادروز 
محمدبن موسی خوارزمی؛ دانشــمند شهیر ایرانی و 

مبدع الگوریتم است.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: فضای مجازی 
امروز به زیست و زندگی اصلی مردم و کسب و کارها 
تبدیل شــده و برای مطلوب شدن شرایط زندگی 
در این بستر باید تمام تلاش خود را به کار بگیریم. 
»محمدامین آقامیری«، دبیر شورای عالی فضای 
مجازی در مراســم روز فنــاوری اطلاعات گفت: 
امروز فضای مجازی فضای زندگی مردم اســت. 
اگر روزی فناوری بود که می شــد بــا آن کار کرد، 
اما امــروز جزو لاینفک زندگی اســت. همان طور 
که محیط شــهری و رفاهی مردم تلاش می کنیم 
باید بتوانیم در فضای مجازی نیز این فضا را فراهم 

کنیم. آرامش و برنامه ریزی وجود داشــته باشد و 
ســرویس های مختلف نیز در کنار یکدیگر جمع 
شوند و به محل زندگی مطلوب برای مردم تبدیل 
شــود. آقامیری تصریح کرد: فعالان حوزه فناوری 
جامعه سازهایی هستند که قرار است قسمت های 
مهم جامعه فناورانه را بســازند و خدمات مطلوب 
به مردم ارائه بدهند. اگر از ایــن منظر به موضوع 
نگاه کنیم هر کدام از ما جایگاه و نقشی داریم. وی 
افزود: اگر این چشم انداز را داشته باشیم که ۱۰ سال 
دیگر این نقشه کامل شود باید برنامه ریزی کنیم. 
در برخی حوزه ها کار کردیم و در بخش هایی خلأ 

داریم و در برنامه ریزی خود باید به این هدف برسیم. 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی خاطرنشان کرد: 
شــورای عالی فضای مجازی دارای ۲ نقش است. 
یکی از آن ها بررســی فضا و در دسترس قراردادن 
حمایت ها و نقــش دیگر تنظیم گــری در فضای 
مجازی است. اکنون کسب و کارهای ما پیشروتر 
از نظام تنظیم گری هســتند و باید در این حوزه 
تنظیم گری انجام شود تا چارچوب ها شفاف شوند. 
ضمن اینکه کسب و کار نیز حقوق خود را می شناسد 
و می تواند بر اساس آن برنامه ریزی کنند. در مرحله 

تنظیم گری و برنامه ریزی برای این حوزه هستیم.

یک شرکت دانش بنیان با به کارگیری هوش 
مصنوعی توانســته محصول دانــش بنیان 
»دســتیار هوشــمند نظارت تصویری« را با 
قابلیت مانیتورینگ طراحی و راه اندازی کند.

به گزارش معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، احمدرضا هروی 
مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان در خصوص 
این محصول دانش گفت: دســتیار هوشمند 
نظارت تصویــری با اســتفاده از جدیدترین 
تکنولوژی های حوزه هوش مصنوعی، وظیفه 
مانیتورینگ ۲۴ ســاعته را انجــام می دهد. 

این سامانه می تواند با اتصال به دوربین های 
نظارتی مجموعه ها بســیاری از نظارت های 
امنیتی و ایمنی را به صورت هوشــمند رصد 
کرده و در لحظه در بانــک اطلاعاتی ذخیره 

کند.
وی خاطرنشان کرد: تشخیص هوشمند عبور 
انســان در شــرایط نوری و فواصل مختلف، 
شناسایی و رهگیری هوشــمند چهره افراد 
موجود در بانک داده، شناسایی هوشمند پلاک 
خودرو با دقت بالا در شــرایط نوری و زوایای 
مختلف از جمله ویژگی های دستیار هوشمند 

است. شناسایی هوشمند افراد در دنباله های 
ویدیویی در هنگام حرکت، شناسایی هوشمند 
وضعیت سلامتی و تجهیزات حفاظتی افراد 
و اعلام خطــر در صــورت بروز مشــکل از 
ویژگی های این محصول دانش بنیان است.
در حوزه ایمنی و HSE، این دستگاه می تواند 
به شناسایی رویدادهای خطرناک در محیط 
کار، شناسایی وضعیت کارکرد در محیط کار، 
شناسایی ادوات حفاظت شخصی و شناسایی 
افتادن فرد با توجه به فناوری هوش مصنوعی 

بپردازد.

ضرورت ارزيابی محصولات هوشمند در كشور

توجه دولت به سرمایه گذاری در هوش مصنوعی 

در پيام رئيس جمهور به مناسبت روز فناوری اطلاعات مطرح شد؛

عزم دولت برای حل چالش های کسب وکارهای دیجیتال

رئيس مركز ملی فضای مجازی:

فضای مجازی به زیست و زندگی اصلی مردم بدل شده است
با قابليت مانيتورينگ 24 ساعته؛

دستیار هوشمند نظارت تصویری ساخته شد


